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Global efterspørgsel 386
Efterspørgslen på træ stiger lang-

somt de kommende årtier. Skovpro-

duktionen kan udvides i nogle ver-

densdele. Figuren viser efterspørgsel 

på cellulose og genbrugsfibre 1980-

2020. Over halvdelen udgøres af gen-

brugsfibre, og denne andel vokser 

de næste ti år. Der er også vækst i 

løvtræ til kraftpapir; de øvrige frak-

tioner ændres ikke frem mod 2020.

Alle er glade for rideruten 393
Friluftskommune 395
Fra ekskursionen på Holstenshuus. En 

lang riderute er anlagt sammen med 

andre skove – men kan der sælges 

ridekort nok til at det bliver en god 

forretning? Fåborg-Midtfyn Kommune 

blev Årets Friluftskommune 2011, bl.a. 

på grund af Riderute Sydfyn.

Gode træer på finansloven 400
Herkomstkontrollen bør finansieres 

via en fast bevilling på finansloven. 

Ellers bliver der måske ikke udbudt 

nok velegnet dansk frø. (Foto af frø-

avlsbevoksning af lind).

Langesø 2012 messen 404
Mange nyheder, bl.a. presenning til 

brændestak, kontrol af frø, visir til 

kratrydder, ukrudtsmidler, pose til 

juletræer, ny net- og pakkemaskine, 

ny el-saks, vildtværn. Foto viser 

maskine til fældning af juletræer fra 

Nilfisk Egholm.

Træer kan være farlige 410
Registrering af risikotræer 416
Skovejeren har et ansvar for træer 

der kan udgøre en risiko for andre. 

Omtale af de juridiske forhold over 

for skovgæster, skovarbejdere mv. 

Metode til at registrere risikotræer i 

en større kommune.

Miljø- og Naturpolitik fra DIF 422
Danmarks Idrætsforbund ønsker 

flere mulighed for idræt i naturen, 

samtidig med at der tages hensyn.
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Tilbudsgivning  392
Tilbud på skovning kan ikke vur-

deres alene ud fra omkostninger 

eller salgspriser. Man skal også tage 

højde for andre forhold, bl.a. hvilke 

effekter der aflægges.

Certificering og skovdrift 396
Holstenshuus er certificeret efter 

PEFC og FSC. Dermed dokumenteres 

at skovdriften er fornuftig.

Finanslovsforslag 2013  399
Miljøministeriet skal spare, flere penge 

til Natur- og Miljøklagenævn, tilskuds-

ordning til bæredygtig skovdrift.

Debat om uddannelse 402
Udfordringer til skovbrugere der kan 

lide produktion.

Månedens naturhistorie 409
Svirrefluer forvirrer nedbørsradar.

Mester i gemmeleg 418
Natravnen ruger på jorden og kan 

være næsten usynlig.

”For Skoven” 426
Bog med erindringer om et liv i sko-

ven af Henrik Staun.

Kort nyt
Testcenter (Østerild) er klar 403
DM i udkørsel, skovning 415
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Hold Danmark Rent virker 424
Bøger sælges 428
Skrald i skoven 428
Rottne og Ponsse går frem 429
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Skovforeningen
Forstfuldmægtig

Skovfor-
eningen har 
pr. 1. juni 
ansat Darja 
A. Poleshuk 
som forst-
fuldmægtig i 
Erhvervspoli-
tisk Afdeling. 

Stillingen er et barselsvikariat for 
Marie-Louise Bretner, som netop er 
gået på barsel.

Darja skal løse opgaver inden for:
- Rådgivning af skovejere om Na-

tura 2000  
- Rapportering om træmarkedet 
- Generel rådgivning om jura og 

økonomi til private skovejere
- Deltagelse i Træ til energi-samar-

bejdet 
Darja Poleshuk er uddannet forst-
kandidat fra Københavns Universitet 
(Forest and Nature Management 
kandidat) fra 2012. 

Darja har siden 2008 ved siden af 
studiet været ansat som studenter-
medhjælper i Erhvervspolitisk Ade-
ling. Her har hun stået for indsam-
ling og bearbejdning af data til regn-
skabsoversigten og udarbejdelse af 
prisstatistikken. Darja har derfor 
et godt kendskab til økonomien i 
dansk skovbrug og det indenlandske 
råtræmarked. 

Darja har desuden fungeret som 
sekretariatsmedarbejder i PEFC Dan-
mark i forbindelse med revisionen.

Skovdyrkerne
Skovdyrkerforeningen 
Midtjylland

Rasmus C. 
Fejer Nielsen 
er ansat som 
ny skovrider 
i Skovdyrker-
foreningen 
Midtjylland 
pr. 1. oktober. 
Han efter-

følger René Nielsen, der fortsætter i 
foreningen som skovfoged med særlig 
ansvar for rådgivning, køb og salg af 
juletræer i foreningen.

Rasmus er uddannet i skovbrug 
og økonomi ved Landbohøjskolen og 
kommer fra en stilling som forstfuld-
mægtig i Skovdyrkerforeningen Vest-
jylland. Endvidere har Rasmus arbej-
det med skovbrug og vildtforvaltning 
i bl.a. Tanzania og Mozambique.

Foruden solide faglige kompeten-
cer og erfaringer har Rasmus stor 
erfaring med projektgennemførelse, 
markedsføring, økonomi og drift 
samt arbejdet i en medlemsejet orga-
nisation som Skovdyrkerne.

Danske Juletræer
Jordbrugsfaglig konsulent
Rune Ventzel Hansen er fra 1. sep-
tember ansat som jordbrugsfaglig 
konsulent i Danske Juletræer. 

Rune er forstkandidat fra 2011 og 
har arbejdet for COWI, DHI og Skov 
& Landskab.

384

Skoven. September 2012. 44. årgang.
ISSN 0106-8539.

Udkommer 11 gange om året, omkring 
d. 20.-25. i hver måned, bortset fra 
juli.  Abonnenter på  Skoven modtager 
 desuden  nyhedsbrevet Skoven-nyt 
ca. 2-3 gange om måneden.

Udgiver: Dansk Skovforening, 
 Amalievej 20, 1875 Frederiksberg C, 
tlf. 33 24 42 66, fax 33 24 02 42. 
Postgiro 9 00 19 64.
E-mail: info@skovforeningen.dk
Hjemmeside: www.skovforeningen.dk

Redaktion: Søren Fodgaard, ansvh. 
 Liselotte Nissen, annoncer og 
 abonnementer.
E-mail:  sf@skovforeningen.dk, hhv.

lln@skovforeningen.dk

Direkte indvalg: 
Tlf. 33 78 52 16  (Søren Fodgaard), 
Tlf. 33 78 52 15 (Liselotte Nissen).

Abonnement: Pris 590 kr. inkl. moms (2012). 
Medlemmer af foreningen modtager  
bladet som en del af    med lemsskabet.

Skovejende medlemmer af foreningen 
kan tegne abonnementer til medarbej-
dere mv. til en pris af 510 kr. Studerende 
og elever kan tegne abonnement på 
særlige vilkår.  Kontakt redaktionen for 
nærmere oplysninger.

Udland: Abonnement kan tegnes over-
alt i verden. Kontakt redaktionen for 
nærmere oplysninger.

Annoncer: Rekvirér vores media-
brochure med oplysninger om priser, 
formater, oplag, indstik mv. 

Indlevering: Artikler til Skovens oktober
nummer skal indle veres inden 28. sep-
tember. Annoncer bør indleveres inden 
1. oktober.

Eftertryk med kildeangivelse (Skoven 
nr. XX) tilladt. Ved artikler af navngivne 
forfattere skal forfatteren give accept af 
eftertryk.

Kontrolleret oplag for perioden 
1/7 2010 - 30/6 2011: 3351. 
Medlem af Danske Specialmedier.

Tryk: www.SvendborgTryk.dk

Fra ekskur-
sionen på Hol-
stenshuus. Se 
side 393.

SKOVEN 9 2012 / PERSONALIA

9 / 12
SEPTEMBER

UDGIVET AF DANSK SKOVFORENING

SKOVEN 9 2012

Asger Olsen A/S

Statsaut. Ejendomsmæglerfirma · Mde. 

Skove · Godser · Større Landbrug

Søvangen 20

DK-5884 Gudme

POST@ASGEROLSEN.COM

Tlf.:   +45 62254088

Fax:   +45 62252088

Mobil:   +45 20200088

w w w . a s g e r o l s e n . c o m

Formidling, vurdering og rådgivning i 
forbindelse med handel og udvikling af 

skove, godser og større landbrug.



385

LEDER

Så skete der 
noget

Man kan blive glad for lidt når man har ventet 
længe nok.

Nyt liv til tre ordninger
Vi er glade for at regeringen vil genoplive  de tre 
ordninger som den tidligere regering fjernede fra 
finansloven i 2009: Naturplaner, løvskov og biodi-
versitet. 

Allerede i 2008 blev de tre andre skovordninger 
fjernet: Rådgivning, produktudvikling og miljøven-
lige juletræer. 

Så i de seneste tre år har Folketinget ikke brugt 
en krone på at give de private skove mulighed 
for at udvikle sig i den retning som politikerne 
ønsker. I det lys er det et vigtigt første skridt at 
regeringen igen vil investere i skovene.
30 millioner kr. over tre år er forhåbentlig kun 
en begyndelse. Det er brug for flere og større 
politiske initiativer hvis skovene skal realisere de 
enorme muligheder for Danmarks miljø, natur, 
klimaregnskab, folkesundhed, trivsel og beskæfti-
gelse på landet som samfundet efterspørger.
Det forudsætter at Danmarks skove bliver økono-
misk bæredygtige. Det handler ikke om at opfinde 
driftsstøtteordninger for skovbruget, men om:
•  At betale for de værdier og produkter som 

samfundet efterspørger så der kan skabes flere 
af dem.  

•  At tilpasse skatteordningerne så Danmarks 
skove ikke drænes for penge når der ikke er 
indtægter, og så skovene får samme økonomi-
ske vilkår som de konkurrerende skove i vore 
nabolande.

Mål for Skovforeningen
En finanslovbevilling til at samfundet kan købe 
naturværdier i skovene er en blid start. Nu gælder 
det i første omgang om at regeringens forslag skal 
helskindet igennem finanslovsforhandlingerne. 
Bagefter skal indholdet på plads, og der vil Skov-
foreningen arbejde for:
•  At de gode erfaringer fra ordningen ”grønne 

driftsplaner” i 00’erne bliver videreført i den 
nye ordning som regeringen kalder ”naturplaner”.

•  At årtiers erfaringer fra løvskovordninger bliver 
brugt så samfundet får mest og bedst mulig 
løvskov for pengene.

•  At biodiversitetsordningen udnytter alle skove-
nes mange muligheder for at øge biodiversite-
ten, fx plukhugst, stævning, græsning, vådom-
råder, dødt ved, dyrehaver med vinterfodring 
- og ikke lader sig forblænde af fx Det Miljøøko-
nomiske Råds uforståeligt ensidige anbefaling 
af urørt skov og naturnær drift som skovenes 
eneste veje til større biodiversitet.

Når disse ordninger forhåbentlig er i funktion fra 
2013, skal skovbruget vise at samfundets penge er 
givet godt ud.

Der skal skabes resultater i form af gode skov-
planer, mere løvskov og mere biodiversitet.

Så skal samfundet nok komme tilbage og købe 
endnu mere.

Niels Reventlow / Jan Søndergaard

Se mere om forslaget til finanslov side 399. Red.
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Nu bliver det muligt at få tilskud til at lave naturpla-
ner som kan være med til at sikre naturværdierne i 
skovene.



Af director Jan Wintzell, 
Pöyry Management Consulting 

(Sweden) AB 

Efterspørgslen på træ stiger 
langsomt de kommende 
årtier. I 2020 forventes 
efterspørgslen at være på 
samme niveau som før fi-
nanskrisen.

Nogle steder i verden 
kan skovproduktionen ud-
vides, men andre steder 
vil landbrug og skovbrug 
konkurrere om jorden. Plan-
tager med hurtigtvoksende 
træarter kan få en stigende 
betydning.

Det svenske skov- og landbrugs-
akademi holdt sidste vinter en 
konference for at belyse den globale 
efterspørgsel på fødevarer, træfibre 
og brændsel. Et centralt spørgsmål 
var om der er jord nok til på længere 
sigt at opfylde efterspørgslen på alle 
produkter?

I den forbindelse fremlagde Jan 
Wintzell en analyse af den globale 
efterspørgsel på træ i de kommende 
tyve år. 

Brænde er størst
På globalt plan er det kun 43% af 
hugsten der udnyttes af træindu-
strien. Brænde (inkl. energitræ) ud-
gør stadig hovedparten af verdens 
skovproduktion – 57%. Se tabel 1.

Den store andel af brænde vil 
fortsætte de kommende årtier. På 
kortere sigt kan der være betydelige 
udsving i efterspørgsel og udbud af 
træfibre som følge af de generelle 
konjunkturer i samfundet. I en ana-

lyse af arealanvendelsen samler 
interessen sig om det langsigtede 
perspektiv.

Træprodukter
Savværkstræ
For gavntræ viser alle prognoser 
generelt stigende efterspørgsel i de 
kommende tyve år. 

Den vigtigste anvendelse af råtræ 
er savværkstræ som udgør 55% af 
den globale produktion af industri-
træ. Produktionen af skåret nåletræ 
var oppe på 340 mio. m3 i 1990, men 
er for tiden omkring 260 mio. m3. Se 
tabel 2.

Væksten i efterspørgsel på skå-
ret træ ventes at fortsætte, men 
primært for nåletræ. Historisk har 
efterspørgslen på nåletræ fulgt væk-
sten i befolkningstallet. Der skete 
imidlertid en betydelig nedgang i 
perioden 2005 til 2010 som følge af 
finanskrisen, og en efterspørgsel 
svarende til før-2009 niveauet ventes 
først efter 2020.

I et længere perspektiv, frem til 
2040, kan der ventes en vækstrate 
på omkring 1 % om året.

UDLAND
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Global efterspørgsel på træ

stiger langsomt

Om Pöyry
Pöyry er et konsulent- og ingeni-
ørfirma der er grundlagt i 1958 
af Jaakko Pöyry. Indtil 1993 ar-
bejdede Pöyry udelukkende med 
træindustri, men er siden også 
gået ind i miljø, vand, energi, 
transport og byggeri. 

Pöyry er rådgiver på stort set 
alle de største fabrikker inden for 
cellulose- og papirproduktion 
over hele verden. Pöyry kan 
rådgive om forretningsstrategier, 
investeringer i nye fabrikker samt 
ombygning og vedligeholdelse af 
eksisterende anlæg. 

Pöyry har 7000 ansatte. Fir-
maet er repræsenteret i 50 lande, 
men 58% af aktiviteterne ligger i 
Europa. Omsætningen var i 2011 
på 796 mio. euro, og overskuddet 
var 20 mio. euro. Firmaet er note-
ret på Helsinkis børs.

Se mere på www.poyry.com

Hugst
Savværkstræ 775
Cellullosetræ 496
Andet industritræ 143
Brænde 1.833

I alt  3.267

Færdige produkter
Skåret træ 364
Træplader 264
Cellulose 158
(Genbrugsfibre til papir 199)

Tabel 1. Hugst og produktion på glo-
balt plan 2009, mio. m3.

Produkt Stigning

Cellulose og papir 1) 150 mio. m3

Savværkstræ løv 
og nål 2) 250 mio. m3

Træplader 400 mio. m3

I alt 800 mio. m3

I alt netto 3) 700 mio. m3

1)  Ekskl. forbrug af genbrugsfibre, dvs. 

kun baseret på nye fibre fra skoven.

2)  Inklusive stigende efterspørgsel fra 

2020.

3)  Inklusive stigende anvendelse af 

restprodukter fra savværker til cel-

lulose og plader.

Tabel 2. Forventet stigning i efter-
spørgsel på industritræ 2010-2030, 
mio. m3 råtræ. 



Træplader
Billedet er noget anderledes for træ-
plader (bl.a. spånplader, MDF-plader 
og OSB-plader). Her vokser efter-
spørgslen stærkere end væksten i 
befolkningstallet og følger snarere 
væksten i økonomien. Denne ten-
dens ventes at fortsætte, især for 
Kina og resten af Asien.

På længere sigt er der dog udsigt 
til et svagt fald i vækstraten for træ-
plader efterhånden som markederne 
bliver mere modne.

Papir og pap
For papir og pap stiger efterspørgs-
len globalt med 1,7% om året frem 
til 2025, svarende til en fremgang på 
ialt 25% fra 2010 til 2025. Den største 
vækst finder sted i Asien, især Kina, 
mens de traditionelle markeder i 
Europa og Nordamerika går tilbage 
med 1% om året. 

(Det bør bemærkes at ”papir” 
omfatter mange forskellige produkter. 
Ikke kun papir til grafisk produktion, 
men også kopipapir, emballage og 
tissue produkter, dvs. bleer, bind, 
toiletpapir etc. Nogle af disse kate-
gorier er faldende, mens andre for-
ventes at stige fremover, red.).

Størstedelen af fibrene til papir-
produkter kommer fra ”byskove” – 
altså genbrugsfibre. Det betyder sam-
tidig at efterspørgslen på nye fibre fra 
skovene kan forventes at vokse ret 
langsomt, og det vil primært være 
baseret på løvtræ fra plantager.

Den drivende kraft for efter-
spørgslen er det kinesiske marked, 
hvor der i disse år indføres nye 
teknologier som internet, e-mail, 
elektronisk fakturering og e-bogs 
læsere. I øjeblikket er det svært at 
forudsige hvad dette vil betyde for 
efterspørgslen på papirprodukter.

Alle produkter
Hvis man lægger stigning i efter-
spørgsel på alle træprodukter 
sammen og omregner til råtræækvi-
valenter, så kan der forventes en 
stigning i efterspørgsel på råtræ 
med 700 mio. m3 fastmasse fra 2010 
til 2030. (Til sammenligning var 
hugsten på verdensplan i 2011 på 
3,4 mia. m3, red.).

Nye produkter
Det er også tænkeligt at der kom-
mer nye produkter på banen. 

Forbruget af træpiller i Vest-
europa ventes således at øges fra 11 
mio. ton i dag til 24 mio. ton i 2020.

Træfibre bliver brugt i lille om-
fang til produktion af tekstiler, 

kemikalier, bioplast og andet. Disse 
produkter betyder intet på globalt 
plan i dag, men kan tænkes at vokse 
i takt med at olie bliver dyrere.

Udvidelse af produktion
Det næste spørgsmål bliver hvor 
denne stigende træproduktion skal 

komme fra. I teorien er der masser 
af ressourcer, men i praksis er mu-
lighederne mere begrænsede. Sam-
tidig sker der fortsat skovrydning 
især i Afrika og Sydamerika, og det 
øger presset på skovressourcerne.

Efterhånden som den globale ef-
terspørgsel på træprodukter stiger, 
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Figur 1. Efterspørgsel på skåret nåletræ, hhv. skåret løvtræ fordelt på verdensdele 
1970-2010 samt prognoser for 2020 og 2030. Vesteuropa er vist med mørkeblåt.

Figur 2. Efterspørgsel på træplader fordelt på verdensdele 1970-2010 samt pro-
gnoser for 2020 og 2030.

Continued growth in sawnwood demand, mainly softwood

Rapid growth in wood-based panels demand – SW substitute



vil der være et stigende pres på na-
turskove. Derfor bliver industrielle 
plantager stadigt vigtigere for at 
sikre træforsyningen på en bære-
dygtig og etisk form.

Der er 156 mio. ha med plantager 
på globalt plan. Heraf er 120 mio. ha 
klassificeret som produktive planta-
ger, mens resten er værnskov til at 
beskytte mod erosion.

En del af disse plantager kan be-
tegnes industrielle, hurtigtvoksende 
plantager. ”Hurtigtvoksende træarter” 
er især eucalyptus, tropiske fyrre-
arter. De er defineret ved en gen-
nemsnitlig årlig tilvækst på 12 m3/
ha/år og anlagt med henblik på pro-
duktion af cellulosetræ, tømmer mv. 

Hurtigtvoksende plantager har 
et stort potentiale for produktion. 
De kan ikke blot forøge forsyningen 
med træfibre, men kan også for-
bedre økonomien i skovsektoren. 

Dette kan i næste omgang for-
bedre forudsætningerne for at 
bevare de eksisterende skove samt 
give muligheder for en kombineret 
arealanvendelse, for eksempel i 
form af agroforestry – skovlandbrug 
– (dyrkning af landbrugsafgrøder 
mellem trærækkerne, red.) – for at 
imødekomme forskellige typer af 
efterspørgsel.

Mulighederne for at øge arealet 
med plantet skov varierer meget 
geografisk. I Europa er der allerede 
anlagt mange nåletræplantager, og 
mulighederne for vækst er begræn-
sede. Rusland og især Sibirien rum-
mer meget store ressourcer, men 
udbudet begrænses især af praktiske 
forhold.

I dele af Canada og USA er der 
begrænsninger på hugsten og an-
greb af barkbiller. I det sydøstlige 
USA er der anlagt mange plantager, 
men der er konkurrence om jorden.

Afrika tiltrækker sig derimod 
i stigende grad kommerciel in-
teresse. Der er gode biologiske 
forhold, og der er store arealer til 
rådighed. 

Flere lande i Sydøstasien – Indo-
nesien, Malaysia, Vietnam og Laos 
– har allerede mange plantager med 
hurtigtvoksende træarter, og her 
kan ventes fortsat vækst. Det øvrige 
Asien, især Kina, har det største 
underskud af råtræ, og der er hård 
konkurrence om jorden.

I Sydamerika er der anlagt mange 
plantager med hurtigtvoksende 
træarter, men der er stigende kon-
kurrence om jorden. Australien har 
også mange plantager, men der er 
begrænsninger for udvidelse.

Flere plantager
Markedet kan påvirkes markant 
af plantager med hurtigtvoksende 
træarter. I øjeblikket omfatter disse 
plantager omkring 30 mio. ha (til 
sammenligning er Sveriges skov-
areal på 22 mio. ha). 

Hvis arealet med hurtigtvoksende 
plantager udvides til 68 mio. ha, 
svarende til 0,5% af Jordens land-
areal, kunne de dække hele det glo-
bale forbrug af råtræ til industrien. 
Der er her forudsat en gennemsnit-
lig årlig tilvækst på 20 m3/ha/år for 
nåletræ og 30 m3/ha/år for løvtræ.

Desuden er der betydelige mulig-
heder for at øge produktionen gen-
nem forædling og bedre dyrknings-
teknik. I 1970’erne kunne plantager 
i Brasilien med hurtigtvoksende 
træarter producere 20 m3/ha/år, 
svarende til 5 tons cellulose/ha/år. 
I 00’erne er de tilsvarende tal oppe 
på 50 m3/ha/år hhv. 14 tons/ha/år.

En anden mulighed for at imøde-
komme en stigende efterspørgsel 
på træfibre er at udnytte eksiste-
rende ressourcer mere effektivt. 
Der anvendes store mængder træ til 
brænde, men dette træ kan måske 
udnyttes mere effektivt i industrien 
– og hugstaffald fra skoven og affald 
fra træindustrien kan mange steder 
også udnyttes bedre end i dag.

Konklusion
Konklusionen er derfor at der bliver 
stigende efterspørgsel på træfibre 

på sigt, og det kan påvirke areal-
anvendelsen i fremtiden. Et stigende 
pres på jorden ses især i Asien, og 
her specielt i Kina, samt u-lande ge-
nerelt hvor jord er – eller bliver – en 
knap ressource.

Der er imidlertid store og vok-
sende muligheder i industrielle plan-
tager med hurtigtvoksende træarter. 
Disse plantager kan reducere pres-
set på naturskove.

Kombineret anvendelse af jorden, 
såsom agroforestry, bliver i stigende 
grad værdifuldt for at imødekomme 
stigende efterspørgsel på jord og 
træ, herunder brænde. 

Vi er derfor overbeviste om at 
træprodukter kan ses som en mulig-
hed for at tilbyde bæredygtige løs-
ninger til en kompleks verden.

Kilder:

Jan Wintzell: Global demand for wood and 

fibre in the next 20 years. Kungl. Skogs- 

och Lantbruksakademins Tidskrift nr. 4 

2012, publiceret juni 2012. www.ksla.se 

> Publikationer 

Jan Wintzell: The global need for food, 

fibre and fuel. Foredragsbilag fra 27. 

september 2011. 

Figurer og tabeller i artiklen: Kilden er 

FAO, div. industrikilder og Pöyry. Sce-

narier er udarbejdet af Pöyry.

Tillväxten sker i Asien. Vi Skogsägare 2/12.

Artiklen er oversat og bearbejdet af redak-

tionen i samarbejde med Jan Wintzell.
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Figur 3. Efterspørgsel på papir og pap 1990-2010 samt prognose for 2025.

Continued consumption growth in paper and paperboard
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WireSolutions
ArcelorMittal’s tråddivision, WireSolutions, tilhører verdens førende producent af stål ArcelorMittal, og
har i en årrække været den foretrukne leverandør af stålgærde til skov- og landbrug i Skandinavien.

Crapal®2 er ArcelorMittal’s patent på en zink+aluminium legering. Denne extra anti-rust legering er
tiltænkt brugere, der stiller store krav til specielt produktets levetid. Crapal®2 garanteres af fabrikken
med 2x længere levetid end et tilsvarende produkt i EN 10244-2 stærktgalvaniseret udførelse udsat
for samme påvirkninger, og er derfor tilpasset det skandinaviske klima. Den forlængede levetid muliggør
endvidere genbrug af produktet. Crapal®2 er miljøvenlig og den rigtige beslutning, når der skal tages
hensyn til vore nære omgivelser og fremtiden.

ArcelorMittal WireSolutions opnåede i 2011 certificering iht. OHSAS 18001, som vedrører Sundhed &
Sikkerhed. Vores produktioner er endvidere certificeret efter ISO 9001 og ISO 14001.

På Valdemarskilde og Gunderslevholm skovdistrikter
arbejder Skovfoged Emil Andersen Hvid med pasning
af de henholdsvis 900 ha. og 750 ha. blandet skov.
Arbejdet i skoven er langtidsorienteret, og derfor går
man heller ikke på kompromis med kvaliteten, når der
skal vælges stålgærde.

Skovfoged Emil Andersen Hvid udtaler:

“Vi har anvendt Crapal®2 galvaniseret hegn i over 10
år. Vores forventninger til kvalitet og levetid er fuldt ud
blevet indfriet, herunder at hegnet skal være slidstærkt
og genanvendeligt. Faktisk har vi genbrugt op til 50%
af det, der har stået i 10 år. Derfor anbefaler jeg gerne
Crapal®2 galvaniseret hegn til andre.”

Skovfoged Emil Andersen Hvid

www.arcelormittal.com/wiresolutions

NSH NORDIC A/S
Virkefeltet 4
DK-8740 Brædstrup
Tlf. +45 7575 4270
www.nshnordic.com

Kontakt os for henvisning til nærmeste forhandler:

Stålgærde i Crapal®2
Zink+Aluminium legering for aktiv og
langtidsvirkende anti-korrosionsbeskyttelse

� Garanteret kvalitet
� Garanteret miljøvenlig
� Garanteret god hegnsøkonomi
� Garanteret forlænget levetid

Tænker du 10 år frem, når du
vælger hegn?



Af skovbrugschef Michael Glud 
og regionschef Torben Mortensen, 

HedeDanmark a/s

Tilbud på en skovningsop-
gave kan ikke udelukkende 
vurderes ud fra omkost-
ninger eller salgspriser på 
træet.

Man skal også tage højde 
for hvilke effekter der af-
lægges, hvor meget der 
hugges, og hvilke træer der 
vælges til skovning.

Det er i skovbruget de seneste år 
blevet mere almindeligt at indhente 

flere tilbud, når man skal have løst 
opgaver i skoven. Det gælder ikke 
mindst i forbindelse med skovning, 
hvor indhentning af tilbud skal 
sikre, at skovejeren får ydelsen til 
en konkurrencedygtig pris. 

Der er ingen tvivl om, at det hos 
leverandørerne er med til at skærpe 
konkurrencen og sikre fokus på ef-
fektivitet. Men specielt i forbindelse 
med skovning er der en række 
forhold, som skovejeren skal være 
opmærksom på. Ellers kan det ende 
med at skovejeren bliver snydt.

Man får, hvad man spørger 
om
Spørger man om pris på skovningen, 
så vil en leverandør typisk have fokus 
på at minimere omkostningerne til 
skovningen. 

Spørger man til afsætningspris 
for træet, så fokuserer leverandøren 
omvendt på dette. Og selv om man 
spørger til begge faktorer, er der 
ingen garanti for, at skovejeren får 
leveret det, der tjener ham bedst. 

Det vil vi gerne illustrere gennem 
et eksempel. Eksemplet er konstrueret 
for så vidt angår selve bevoksningen 
– den findes ikke i virkeligheden. 
Men priserne på skovning og træ er 
korrekte og kendes fra det aktuelle 
marked, ligesom bevoksningsdata er 
fuldt ud realistiske.

Eksempel: Afdrift af rødgran
På en skovejendom skal der afdrives 
15 ha hugstmoden rødgran. Bevoks-
ningen er 74 år gammel, sund og 
ensartet, uden egentlige huller. Der 
vurderes at stå ca. 400 m3/ha. 
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Tilbudsgivning i skovbruget

Et eksempel med tre tilbud på skovning af ældre rødgran viste en forskel i udbytte til skovejeren på over 12.000 kr/ha, 
afhængig af hvilke effekter der blev aflagt.



Skovejeren har valgt at indhente 
3 uafhængige tilbud. Entreprenør 1 
og 2 skal kun skove og køre træet 
ud til bilfast vej, mens ejeren selv 
sørger for at sælge træet. Entrepre-
nør 3 kan både oparbejde og sælge 
træet – så han kan give en såkaldt 
”netto på rod pris”. 

Ejeren sammenligner de tre til-
bud ved at sætte dem op i et skema, 
se tabel 1. 

Tallene med fed er de indhentede 
tilbud. De øvrige tal er de priser, skov-
ejeren selv kan afsætte træet til.

Omkostninger, priser, 
netto eller..........?
Hvilken leverandør skal skovejeren 
nu vælge? 

Den billigste hvad angår skovning 
og udkørsel (entreprenør 2)? 

Den med de bedste afsætnings-
priser (entreprenør 3)? 

Efter moden overvejelse vælger 
skovejeren at tildele de tre leveran-
dører 5 ha hver. Så har han et bedre 
sammenligningsgrundlag i fremtiden. 
Der er ingen forskel på de tre del-
arealer, hverken ud fra sundhed, 
mængder, stamtal eller andet, som 
har betydning for resultatet.

Resultaterne samler skovejeren 
op i tabel 2. Og forskellene på netto-
beløbet til skovejeren er STORE.

Faktisk er der netto 61.500 kr. i 
forskel mellem det bedste og det 
dårligste resultat for 5 ha eller 
12.300 kr/ha. Omregnet til netto på 
rod (NPR) er det godt 30 kr. pr. kbm.

Og hvorfor nu den forskel? Den 
ligger i aflægningen (sortiments-
fordelingen). Som man kan se af 
skemaet, er der forskel på, hvor 
godt skovningsentreprenøren er i 
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Opsæt mål for entreprenøren ved tyndingsopgaver. Aftal for eksempel hvor 
mange % af stamtallet, der skal hugges. Sæt mål for hugstmåden, udtrykt ved 
hvilke trætyper, der skal hugges og/eller hvilke, der skal stå tilbage (fx fjern 
de mindste træer plus de grovgrenede og krumme).

Effekt Entreprenør 1

kun skovn/udk.

Entreprenør 2

kun entreprise

Entreprenør 3

entreprise + handel

Langtømmer 400 400 420

Troldhedetræ 430 430 440

Emballagetræ 325 325 330

Energitræ 220 220 230

Grot 80 80 100

Skovning + udkørsel 100 85 90

Tabel 1. Priser på salg af effekter samt omkostninger til skovning kr/m3 ekskl. 
moms. Med fed er angivet de beløb som entreprenørerne har budt.

Tabel 2. Indtægter på salg af effekter, omkostninger til skovning og udkørsel, samt nettobeløb til skovejeren pr. 5 ha og 
pr. ha.

Effekt Tilbud 1 Tilbud 2 Tilbud 3

Pris  % Kr. Pris % Kr. Pris % Kr.

Langtømmer 400 60 480.000 400 55 440.000 420 40 336.000

Troldhedetræ 430 15 129.000 430 10 86.000 440 10 88.000

Emballagetræ 325 15 97.500 325 15 97.500 330 20 132.000

Energitræ 220 5 22.000 220 10 44.000 230 15 69.000

Grot 80 5 8.000 80 10 16.000 100 15 30.000

Skovning + udkørsel -100 -200.000 -85 -170.000 -90 -180.000

DB (5 ha) 536.500 513.500 475.000

DB kr./ ha 107.300 102.700 95.000



ADMINISTRATION

392 SKOVEN 9 2012

stand til at udnytte stammerne til 
de bedst betalte produkter. 

Entreprenør 1 lykkes med at 
aflægge 60 % langtømmer og 15 % 
Troldhedetræ. Derimod aflægger 
entreprenør 3 kun henholdsvis 40 
og 10 %; resten aflægges som embal-
lagetræ, energitræ og grot, som er 
dårligere betalt. 

Der ligger i aflægningen rigtig 
mange penge gemt for skovejeren! 
Selvom det er et konstrueret ek-
sempel, er sådanne forskelle ikke 
usædvanlige i virkeligheden.

Eksemplet viser, at skovejeren 
ikke kun skal vælge ud fra omkost-
ninger pr. kubikmeter eller afsæt-
ningspriser pr. kbm. Det er heller 
ikke nok at se på NPR pr. kbm. Det 
der betyder noget for skovejeren er 
det samlede resultat – altså netto-
resultatet eller DB/ha.

Tyndinger
Et tilsvarende eksempel kunne gen-
nemregnes for en tynding. Også her 
er aflægningen nøglen til at opti-
mere udbyttet. 

Men her er faktorer, som kom-
plicerer beslutningerne yderligere, 
idet netto eller DB/ha er påvirket af 
yderligere to forhold: Hugstudtaget 
pr. ha (hugststyrken) og diameteren 
på hugsttræerne (hugstmåden). 

Et stort hugstudtag – dvs. hård 
hugststyrke – giver et stort netto 
til skovejeren. Men da bevoksnin-
gen efter en tynding skal fortsætte 
med at producere – og endda gerne 
skulle producere de højt betalte 
produkter frem mod en afdrift – så 
kan for kraftig hugst påvirke den 
fremtidige produktion negativt.

Diameteren på de træer der skoves 
har stor indflydelse på maskinens 

præstation, hvad enten det er en 
skovningsmaskine, fælde-bunke-
lægger eller flishugger. Jo tykkere 
træer, jo mere effektiv er maskinen, 
og jo lavere er omkostninger pr. kbm. 

Det kan entreprenøren bruge 
enten til at levere arbejdet billigt 
til skovejeren eller øge sin egen 
indtjening. Men resultatet i bevoks-
ningen er ikke nødvendigvis til 
fordel for skovejeren, hvis det er de 
største og tykkeste træer, der bliver 
fjernet – dvs. en hugst fra toppen. 
Det vil ofte være disse træer, der 
skal levere de godt betalte produk-
ter ved afdrift. 

I ”bedste fald” vil en tynding, 
hvor der hugges fra toppen i yngre 
bevoksninger, medføre at det tager 
adskillige år længere for bevoksnin-
gen at opnå den optimale diameter 
ved afdrift.

Hvad gør man så?
Som det fremgår, har sortimentsfor-
delingen ved en skovningsoperation 
afgørende indflydelse på det økono-
miske resultat. Problemet er blot, at 
man jo ikke kender den på forhånd, 
når man indhenter tilbud eller be-
slutter sig for en entreprenør. 

En mulighed er at lade entrepre-
nøren afgive bud på nettoresultatet. 
Så er det jo entreprenørens hoved-
pine. 

Men her vil der altid være en vin-
der og en taber, fordi der er mange 
usikkerhedsfaktorer: Forekomst af 
råd, omfanget af ”huller” i ikke-kom-
plette bevoksninger, indblanding af 
andre træarter end hovedtræarten, 
det præcise areal, den præcise 
mængde træ i kbm. Alle disse fak-
torer er først kendte efter bevoks-
ningen er hugget. 

Skovningsomkostninger er vigtige, 
MEN en ensidig fokusering på om-
kostninger får entreprenøren til at 
fokusere alene på sin effektivitet. 
Hvis det medfører sløsethed med 
aflægningen, så koster det skov-
ejeren dyrt. 

Afsætningspriser er også vigtige. 
Men det er endnu mere vigtigt, at 
man har en bred palet af afsæt-
ningsmuligheder, så de enkelte 
stammer kan udnyttes optimalt.

Det er ikke nemt - men her 
er nogle anbefalinger
•  Såvel omkostninger som afreg-

ningspriser for træ bør indgå i 
beslutningen.

•  Vælg en leverandør, der har en 
bred palet af afsætningsmuligheder

•  Udtryk forventninger til aflæg-
ning og sortimentsfordeling. 
Herved signaleres, at det indgår i 
overvejelser om fremtidige sam-
arbejdsmuligheder – altså at det 
kan betale sig at gøre sig umage.

•  Sæt mål for tyndinger – f.eks. 
hvor mange % af stamtallet, der 
skal hugges. Sæt mål for hugst-
måden, udtrykt ved hvilke træ-
typer, der skal hugges og/eller 
hvilke, der skal stå tilbage.

•  Vælg en leverandør, man kan 
have tillid til – en der er fagligt 
dygtig og har noget faglig stolt-
hed med i sit arbejde

•  Sørg for tilsyn med entreprenø-
ren i skoven. Der skal tidligt i 
opgaven følges op på, om han af-
lægger optimalt. Vis interesse for, 
hvordan han udfører sit arbejde. 
Hvis ikke, kunne han få opfattelsen 
af, at det er lige meget.

NHS Maskinfabrik A/S - DK 8600 Silkeborg - tlf. +4587206500 - www.nhs-flishugger.dk

Når produktivitet og fliskvalitet har betydning, så ring til NHS!



Fem sydfynske ejendomme 
er gået sammen om en ride-
rute der giver et attraktivt 
tilbud til ryttere.

Lokalsamfundet er be-
gejstret. Men kan salg af 
ridekort give tilstrækkelige 
indtægter til at projektet bli-
ver interessant for skovene?

Ekskursionen gik op gennem Dyre-
haven ad en lang lige skovvej. Med 
jævne mellemrum var der opsat 
pæle langs vejen med et blåt skilt 
som viste en rytter samt en pil. Det 
er det nyeste projekt på Holstens-
huus: Riderute Sydfyn.

- Vi er en række ejendomme som 
har etableret en sammenhængende 
riderute på 75 km (plus en række 
biruter): Steensgaard, Svanninge 
Bjerge, Naturstyrelsen Fyn, Holstens-
huus og Brahetrolleborg, sagde Dit-
lev Berner.

- På Holstenshuus har vi tidligere 
solgt ridekort til vores egne skove, 
og det har givet omkring 10.000 kr 
om året. For nogle år siden blev 
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Alle er glade for rideruten

- men vil de betale nok?

- Et nøgleord i hele projektet med den fælles riderute har været frivillighed, 
sagde Ditlev Berner. Man skal kunne træde ud med et års varsel.

Ekskursion på 
Holstenshuus
Skovforeningen afholdt den store 
årlige ekskursion på Holstens-
huus på Sydfyn den 24. maj. Vær-
ten var skovejer Ditlev Berner.

Ejendommen og dens historie 
blev præsenteret i forrige num-
mer af Skoven. Her omtales to af 
ekskursionspunkterne, og i næste 
nummer afsluttes med en omtale 
af skovdyrkningen på Holstenshuus.

Red.



der bragt et læserbrev i avisen der 
beklagede at der var for få ride-
muligheder på Fyn.

- Det førte til nedsættelse af en 
arbejdsgruppe som foreslog at lave 
et større sammenhængende rutenet. 
Der blev foreslået samme model 
som Øhavsstien, nemlig med en 
erstatning til lodsejerne i form af et 
engangsbeløb. 

- Det var ikke interessant for 
os. Vi foretrak en model der ville 
give løbende indtægter til at dække 
vedligeholdelse. Det skulle også 
være muligt at omlægge ruten og 
begrænse adgangen i perioder hvis 
det var nødvendigt. 

- Derfor lavede ejendommene et 
I/S som står for driften og fordeler 
indtægterne fra salg af ridekort til 
ejendommene. Naturstyrelsen læg-
ger jord til et afsnit, men ønsker 
ikke at modtage indtægter. Der er 
nogle steder hvor vi må lade ruten 
gå hen over fremmed jord, og derfor 
har I/S’et lavet en aftale for 5 km af 
ruten hvor lodsejerne får en betaling.

- Et nøgleord i aftalen er frivil-
lighed. Derfor er det muligt at træde 
ud af samarbejdet med et års varsel.

Anlægget af ridestien har kostet 
687.000 kr. Det er finansieret ved til-
skud fra Naturturisme I/S (et samar-
bejde mellem de fire sydfynske kom-
muner), Fåborg-Midtfyn Kommune, 
landdistriktsmidler og Friluftsrådet. 

Mange ridekort
Redaktionen har spurgt Ditlev 
Berner hvor mange ridekort der 
er solgt i år. Ultimo august er det 
blevet til i alt 300 dagskort, 125 
årskort samt 10 ugekort. Det lave 

antal ugekort er nok udtryk for at 
der skal gøres mere for at tiltrække 
rideturister i sommerperioden. 

Inden for området er der to Bed 
& Breakfast samt en campingplads, 
som har indrettet folde mm, så ride-
folk kan overnatte med deres heste 
på ruten. Begge BB har haft flere 
weekender, hvor de er ”overbooket”. 

Deres melding er endvidere at 
rideturister har bestilt plads i flere 
weekender hen på efteråret. De er 
derfor begejstrede for at sæsonen 
nu er blevet forlænget.

DB oplyste desuden at de delta-
gende skove arbejder på at forlænge 
ruten, så der kan bruges endnu flere 
dage på hesteryg i området.

Meget positivt
Hvordan har omverdenen modtaget 
dette projekt blev der spurgt:

- Vi er med på sidelinjen, sagde 
Jesper Vagn Christensen fra Natur-
styrelsen Fyn, for vi fungerer som 
bindeled mellem dele af ruten. Det 
har været en fornøjelse at være med 
til dette projekt. Rideruten er tæt på 
Øhavsstien og Svanninge Bakker, og 
det betyder at der er synergier mel-
lem vores forskellige aktiviteter.

- Naturen er vores vigtigste res-
source, sagde Grete Justesen som er 
formand for teknik- og miljøudvalget 
i Fåborg-Midtfyn Kommune. Vi er 
meget glade for rideruten. Som kon-
servativ sætter jeg stor pris på at 
der er tale om et privat initiativ. Det 
eneste problem er at den er kommet 
30 år for sent.

- Her på Sydfyn vil vi kendes for 
at være et sted med ro og natur, 
sagde Jørgen Otto Jørgensen fra 
Naturturisme I/S. Det kan bl.a. ud-
nyttes ved anlæg af denne ridesti. 
Langt det meste af ruten ligger i én 
kommune, men det som er godt for 
Fåborg-Midtfyn Kommune er også 
godt for andre kommuner.

Ønsker fra mange sider
- Der er flere friluftsorganisationer, 
bl.a. inden for ridning, som ønsker 
sådanne længere ruter, sagde af-
delingsleder Tanja Olsen fra Dansk 
Skovforening. De skal være så at-
traktive at de kan trække folk til 
langvejsfra. 

- Jeg synes der er fundet en god 
balance her. Jeg vil opfordre til at 
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På www.riderutesydfyn.dk kan man læse om ruten og købe ridekort med et 
betalingsmodul.

Kan rideruten løse problemet med manglende indtægter fra træsalg?



man slår sig sammen om projekter 
som disse, fordi man kan give bedre 
tilbud, det bliver billigere at admini-
strere, og man kan være fælles om 
markedsføringen.

Meget lille netto
Efter alle disse roser ventede man 
næsten på nogle torne – og de kom 
også:

- Det er godt at få udviklet alter-
native indtægter, sagde skovrider 
Leif Madsen fra Vemmetofte. Gen-
nem årene har vi hørt om mange ek-
sempler. MEN netto giver de meget 
lidt. Jeg vil ikke klappe i hænderne 
over rideruten allerede. 

- Jeg håber da at det vil gå godt, 
men omsætningen er lille. Tiltag 
som rideruten løser ikke vores pro-
blem med at indtægterne fra træsalg 
går ned.

- Jeg forstår godt at mange andre 
er glade for ruten, når de kan lave 
en forretning med fx overnatning. 
Hoteller, campingpladser og re-
stauranter burde give provision til 
skovene!

For lav pris
Prisen for et årskort til hele ruten 
er 1400 kr, og et dagkort koster 120 

kr. Man kan også købe kort til de 
enkelte ejendomme, og fx Holstens-
huus tager 750 kr for et årskort og 
70 for et dagkort.

- Vi tager generelt for lidt for 
ridning og andre lignende aktivite-
ter, sagde godsforvalter Niels Otto 
Lundstedt fra Dønnerup. Vi får jo 
rask væk store beløb ind i jagtleje 
og dagjagter. 

- Ryttere betaler rigtig mange 
penge for at holde hest. Derfor må 
der være plads til at skovene også 
kan tage et pænt beløb for retten 
til at ride. Vi skal simpelthen hæve 
prisen indtil der er konstant fal-
dende indtægter på salg af ridekort! 
De skal koste flere tusinde kroner 
om året.

- Jeg er også rytter, og jeg kan be-
kræfte at det koster meget at holde 
hest, sagde skovejer Catharina Re-
ventlow-Mourier fra Brahetrolleborg. 
Jeg er enig i at det burde koste 
mere at få lov til at ride. 

- Et af problemerne er at en del 
ryttere rider her uden tilladelse. Det 
er en stor opgave at forklare at vi 
tager penge for at ride, fordi en del 
skal gå til vedligehold. 

- Denne rute er af en god kvalitet 
fordi den ligger ude i naturen. Andre 

steder i landet er der tilsvarende 
ruter med lange stræk ud til en 
landevej. Vi skal lave en positiv hi-
storie om hvorfor vi laver ruten og 
tager penge for den.

Måske MTB næste gang
Nu har Holstenshuus som nævnt 
lavet en ridesti og en klatrebane 
(se Skoven 8/12, red.). Derfor blev 
der spurgt om der er andre planer 
på bedding – hvad med en bane til 
mountainbikere.

- Det er en mulighed, svarede 
Ditlev Berner, for mountainbikere 
må ikke bruge ridestierne. Det 
kunne være en fordel for jagtlejerne. 
Færdslen vil blive mere koncentre-
ret om bestemte områder – så der 
er ro andre steder.

- Jeg tror også det er godt rent 
politisk at vi tager indtægter fra 
aktiviteter som disse. For så vil det 
blive sværere at gøre det gratis se-
nerehen.

sf

Læs mere om den sydfynske riderute 
i Skoven 12/11.
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Friluftskommune 2011
Faaborg-Midtfyn udpeget

Faaborg-Midtfyn Kommune blev i 
2011 udpeget til Danmarks Frilufts-
kommune af Friluftsrådet. 

I ansøgningen havde kommunen 
peget på fem store projekter: Na-
tursti Korinth-Ringe (anlagt på en 
gammel jernbane); Riderute Sydfyn; 
bynære stirundture, motionsruter 
og udendørs fitness steder; mere 
natur og adgang ved Bøjden Nor; 
forundersøgelse til etablering af 
nationalpark. 

Der nævnes også 10 andre pro-
jekter som sikrer adgang til natur og 
landskab, bl.a.: Ride- og vandresti 
Ringe-Findinge-Espe, “Danmarks 
bedste motionsrute” der går langs 
vandet og gennem en skov, og initia-
tiver til at børn og unge kan bruge 
naturen på Horneland i sommer-
ferien. Desuden har Det Grønne Råd 
fastlagt en praksis i forbindelse med 
anmeldelse af nedlæggelse af veje 
og stier i det åben land.

Bedre adgang
Konkurrencen Danmarks Frilufts-
kommune havde i 2011 sat fokus på 
borgernes adgangsmuligheder. Ju-
ryen skrev bl.a. i sin begrundelse:

“Faaborg-Midtfyn Kommune har 
på forbilledlig vis arbejdet for at 
sikre og forbedre borgernes adgang 
til natur og landskaber. Kommunen 
har både gennemført nye stiprojek-
ter og andre fysiske tiltag. 

Vi fornemmer, at kommunens 
indsats har forbedret adgangsfor-
holdene for mange brugergrupper 
både til vands og til lands. Kommu-
nen har vedtaget en friluftsstrategi, 
hvori et af temaerne er adgang til 
landskab, skov, kyst og øhavet. “

Kommunen var meget glad for 
prisen: 

”Prisen vil være med til at synlig-
gøre de mange gode friluftsprojek-
ter, det er lykkedes at gennemføre i 
de senere år, siger borgmester Hans 
Jørgensen fra Socialdemokratiet. 

Kommunen har enestående na-
tur- og landskabsværdier, som er et 
vigtigt aktiv for os. Vi satser i disse 

år meget på gode frilufts- og fritids-
muligheder som led i at fastholde og 
tiltrække nye borgere og turister til 
kommunen”. 

I en pressemeddelelse skriver 
borgmesteren at han glæder sig 
særligt over indvielsen af Ride-
rute Sydfyn, 16 km natursti på en 
nedlagt bane og en række bynære 
stirundture.  ”I de næste par år vil 
vi øge indsatsen for adgangen til 
kysten, så det bliver nok her prisen 
på de 250.000 kr. skal bruges”.     

Faaborg-Midtfyn vandt prisen i 
konkurrence med 14 andre kommu-
ner. Det er tredje gang, Friluftsrådet 
kårer Danmarks Friluftskommune 
- de to foregående vindere var Vejle 
Kommune og Esbjerg Kommune. 

Præmien blev overrakt til Faaborg-
Midtfyn Kommune under et arrange-
ment ved klatrebanen Via Ferrata på 
Holstenshuus 27. september 2011. Se 
et indslag på 2 minutter fra TV2 Fyn 
på www.faaborg-midtfyn.dk > Borger 
> Natur og Miljø > Danmarks Frilufts-
kommune 2011



Holstenshuus er certificeret 
efter både PEFC og FSC.

Meromkostningerne er 
begrænsede, og nogle ef-
fekter kan sælges til en 
merpris.

PEFC ordningen er revide-
ret og blevet mere fleksibel.

DN mener at skovdriften 
burde ændres mere.

- Til at begynde med afviste jeg at 
certificere skoven, sagde skovejer 
Ditlev Berner, men med årene synes 
jeg det er blevet mere interessant. 
Vi opfylder alligevel de fleste af de 
krav der stilles. Vi bruger naturlig 
foryngelse, og vi bevarer solitær-
træer.

Holstenshuus blev i 2010 certifice-
ret efter såvel PEFC som FSC. Forud 
for dette var udarbejdet en grøn 
driftsplan, som dokumenterer sko-

venes værdier i bred forstand og de 
retningslinjer, som gælder for driften. 

- Certificeringen betyder at vi nu 
kan vise omverdenen at vi laver 
noget fornuftigt og plejer naturen. 

Økonomien
Et af de nærliggende spørgsmål er 
hvordan økonomien er i certifice-
ringen.

- Certificeringen koster 10.000 kr 
om året, fordi vi er gruppecertificeret 
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- Certificering viser at 
skovdriften er fornuftig

Det var ikke så svært for Holstenshuus at blive certificeret, fordi skovdriften i forvejen fulgte mange af kriterierne for 
bæredygtig drift, bl.a. med anvendelse af naturlig foryngelse. (Arkivfoto fra 2011).



under skovdyrkerforeningerne. Vi 
skal bruge noget ekstra tid til regi-
strering, men det er ret nemt fordi 
vi i forvejen har en grøn driftsplan. 
Og der er et tab på måske 5-10.000 
kr om året fra de arealer der skal 
udlægges til urørt drift. 

- Alt i alt koster det altså mellem 
20.000 og 30.000 kr om året at op-
retholde certificeringen. 

- Det beløb skal så sammenhol-
des med at vi kan sælge nogle af 
skovens effekter med en merpris. 
Eksempelvis har vi for nylig solgt 
et større parti nåletræ som cellmix. 
Det har indbragt en merpris på 25 
kr/rm eller over 20.000 kr i forhold 
til alternativet cellulosetræ.

- Jeg tror også at vores træ er 
lettere at afsætte end træet fra skov-
distrikter som ikke har certificering.

Ganske fornuftigt
Ditlev Berner har overtaget ansvaret 
for driften fra sin far i perioden 1990 
til 2000. Flere var nysgerrige efter at 
høre hvordan Gustav Berner så på 
denne sag:

- Hvis man havde spurgt mig i 
2000 om jeg ville gå ind for certifice-
ring, så havde svaret været nej. 

- Jeg var noget overrasket da 
Ditlev kom og sagde at han ville cer-
tificere skoven. Men nu ser det da 
ud som om det er ganske fornuftigt.

Gruppecertificering
Holstenshuus er som nævnt certifice-
ret gennem skovdyrkerforeningerne 
– selvom skoven ikke er medlem af 
Skovdyrkerforeningen Fyn. Fordelen 
er at foreningen forestår certifice-
ringen med det nødvendige papir-
arbejde samt den årlige kontrol. 

- Vi har registreret en række 
dele af skoven som skal beskyttes, 
sagde forstfuldmægtig Ulrik Nielsen, 
som har gennemført det praktiske 
arbejde. Det omfatter bl.a. 53 nøgle-
biotoper, flotte træer, stendiger (og 
dem er der mange af), skovdiger, 
beskyttede vandløb, samt udsigts-
punkter, inkl. mulige udsigter.

- Når man har fået certifikatet 
skal det løbende registreres om 
ejendommen lever op til kravene. 
Det gælder fx brugen af hjælpestoffer. 

- Andelen af hjemmehørende træ-
arter skal være mindst 50% – det 
er opfyldt så rigeligt – og andelen 
må ikke falde. Vi skal også holde 
øje med andelen af skovarealet som 
drives intensivt – den er lige på 
grænsen.

Revision af standard

Kravene til skovens drift fremgår af 
den gældende standard. Inden for 
PEFC skal reglerne revideres hvert 
5. år for at tage højde for de erfarin-
ger man har fået undervejs. 

Den seneste revision blev af-
sluttet i 2011. I øjeblikket er de 
danske regler i international høring, 
og de kan forhåbentlig snart træde 
i funktion. En af de organisationer 
der har deltaget i arbejdet har været 
Dansk Skovforening:

- Vi havde fra Skovforeningens 
side ønsket mere fleksibilitet og 
metodefrihed, især i nåletræskov-
bruget, sagde direktør Jan Sønder-
gaard. Vi ville også gerne have en 
enklere administration. 

- Der er mange organisationer 
som deltager i arbejdet, og derfor 
har vi måttet indgå kompromiser 
undervejs. Resultatet er ikke ideelt, 
men det er bedre end før. 

- Vi har bl.a. fået indført at urørt 
skov kan erstattes med et større 
areal med biodiversitetsskov. Ren-
afdrift kan også accepteres hvis der 
er faglige argumenter for det, og der 
er ikke nogen streng grænse. Der 
er endvidere ikke længere krav om 
faste kørespor.

- Der skal fortsat tages hensyn til 
bl.a. natur og friluftsliv, så certifice-
ringen er egnet til at markedsføre 
skovdriften og produkterne fra skoven. 

- Skovforeningen vil også under-
strege at selvom en skov ikke er 
certificeret kan den sagtens være 
bæredygtig. Derfor skal man som 

skovejer stadig overveje om omkost-
ningerne til certificering er for høje. 
Men vi må nok også konstatere at 
markedet langsomt bevæger sig 
mod mere certificering.

FSC ordningen skal også revi-
deres, og dette arbejde startede 
i maj. Skovforeningen har nedsat 
en arbejdsgruppe der skal deltage 
i arbejdet på vegne af de private 
skovejere, og formanden for denne 
gruppe er Ditlev Berner.

- Skovforeningen anbefaler i øje-
blikket vores medlemmer at bruge 
PEFC ordningen hvis man vil certi-
ficeres, sagde Jan Søndergaard. Når 
FSC ordningen er revideret vil vi 
tage sagen op igen.

Andre lande, andre regler
I begge ordninger bliver reglerne 
tilpasset de enkelte landes særlige 
forhold mht. lovgivning, klima, træ-
artsvalg osv. Derfor kan der godt 
være forskelle fra land til land.

- Det er lettere at blive certifice-
ret i Sverige, sagde Esben Møller 
Madsen fra Söderåsens Skogsför-
valtning. Vi kan således lave større 
renafdrifter end i Danmark, og ad-
ministrationen er enklere. 

- Certificeringen påvirker os ikke 
nævneværdigt. Vi laver i forvejen en 
grøn driftsplan. Vi får måske nogle 
omkostninger nogle steder, men vi 
kan leve med det så længe vi ikke 
bliver smidt ud af klassen. Til gen-
gæld får vi en merbetaling for alle 
effekter.
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Dette parti cellmix havde opnået en merpris på 25 kr/rm fordi det var certifi-
ceret (foto fra maj 2012).



Mere markedsføring
Ditlev Berner blev spurgt hvorfor 
skoven er certificeret efter to ord-
ninger:

- Jeg føler at FSC er mere synlig 
end PEFC i butikkerne og i medierne.

- Det er rigtigt at markedsføringen 
af PEFC er begrænset, svarede PEFC 
Danmarks formand, skovrider Niels 
Peter Dalsgaard Jensen. FSC har 
fordel af en stor frivillig indsats fra 
grønne organisationer. 

- Forbrugerne møder ofte FSC 
på havemøbler lavet af tropisk træ, 
men der er også mange produkter 
med PEFC – prøv at kigge efter. PEFC 
vil blive mere udbredt fremover.

- PEFC Danmark vil nu gøre mere 
ud af markedsføringen, og vi er ved 
at søge penge til en større kam-
pagne. Men skovejerne skal også 
gøre en indsats. Hvorfor har I ikke 
et skilt ved indgangen til skoven om 
jeres certifikat?

For få ændringer
Danmarks Naturfredningsforening er 
en af de organisationer der var med 
i revisionen af PEFC. 

- Det er foruroligende når flere 
siger at de ikke mærker noget til 
certificeringen, sagde skovpolitisk 
medarbejder Nora Skjernaa Hansen. 
Der er behov for at der sker æn-
dringer i skovdriften. Der skal være 
mere vand, mere dødt ved –  det 
er vigtigt at blive mere bevidst om 
balancen mellem de økonomiske, 
økologiske og sociale elementer.

- Holstenshuus føler at forskellene 
på før og nu er små, svarede Ulrik 
Nielsen. Men det skyldes at de i for-
vejen var tæt på den bæredygtige 
drift som certificeringen sigter på. 
De havde også godt styr på mange 
af de elementer man skal vide noget 
om, fx naturværdier og kulturminder. 

- Andre ejendomme vil have behov 
for større omlægninger for at kunne 
opfylde kravene til certificering.

sf

Se mere om Holstenshuus’ certifice-
ring i Skoven 12/10.
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Vi giver dig styrken til at gøre 
det, du troede var umuligt
I over 50 år har det været vores passion at flytte græn  serne for det mulige. Det 
har ført til en lang række stærke og ergonomiske maskiner fyldt med innovativ 
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helst udfordring derude og gøre det, som ingen andre troede muligt.
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Ministeriet skal spare
208 mio. kr færre
Miljøministeriet har i finanslovforsla-
get 2013 fået flere midler til bære-
dygtig skovdrift, vandteknologi og 
til Natur- og Miljøklagenævnet. 

Men bortset fra det så har spare-
kniven skåret en god luns af Miljø-
ministeriet. Hele ministeriet under 
ét får 208 mio. kr færre at gøre godt 
med i 2013. Det er et fald på 10% 
i forhold til 2012 hvor der er 2.015 
mio. kr til rådighed.

Flere penge til klager
Sagspukler skal afvikles
Natur- og Miljøklagenævnet får i 
finanslovforslaget for 2013 tilført 
ekstra midler på i alt 56,9 mio. kr. i 
perioden 2012-2015, heraf 16 mio. kr 
allerede i år. 

Med styrkelsen kan Natur- og 
Miljøklagenævnet få gjort op med 
gamle sagsbunker og samtidig 
håndtere nye forventede klagesager 
som følge af vand- og naturplanerne. 
Styrkelsen finansieres ved ompriorite-
ringer på Miljøministeriets område.

Det må højest tage Natur- og 
Miljøklagenævnet mellem 2 og 12 
måneder at behandle en klagesag, 
alt efter sagens karakter. Det gælder 
for alle sager, som nævnet har mod-
taget efter den 1. januar 2011. 

Ud over ekstra penge kræver det 
også betydelige effektiviseringer i 
Natur- og Miljøklagenævnet, hvis 
sagsbehandlingstiderne skal over-
holdes. Det viser en analyse, som 
er udarbejdet i samarbejde med et 
eksternt konsulentfirma.

Nævnet er derfor i gang med en 
række forbedringer i dets arbejds-
gange. Blandt andet skal en digital 

klageportal lette sagsgangen for 
klageren, og det bliver muligt for 
klageren samtidig at betale klage-
sagsgebyret online.

Desuden er Natur- og Miljøklage-
nævnet ved at omlægge sin sagsbe-
handling, så den bliver mere fokuse-
ret på de konkrete klagepunkter.

Kilder: www.mim.dk 29.8.12 og 
Finanslovforslag 2013
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Det vil nu blive muligt at søge om tilskud til at omlægge nåletræsskov til løv-
skov med naturligt hjemmehørende arter.

Penge til bæredygtig 
drift 
Forslag i finansloven

Finanslovene har i de senere år ikke 
været morskabslæsning set med 
skovbrugets øjne. Ordningerne til 
fremme af bl.a. produktudvikling, 
miljøvenlig produktion af juletræer, 
grønne driftsplanter og løvskov er 
fjernet. Og der er ikke kommet andre 
ordninger til at sikre bæredygtig 
drift eller fremme af naturværdierne.

Men i regeringens forslag til finans-
lov for 2013 er der positive toner. 
Miljøminister Ida Auken foreslår nu 
at skovejere skal kunne søge tilskud 
til at lave naturplaner og drive skoven 
bæredygtigt. Hun peger på at det vil 
skabe bedre levevilkår for plante- 
og dyrelivet i private skove. Der er 
afsat 10 mio. kroner årligt i perioden 

2013-2015, altså i alt 30 mio. kr.
- Nu giver vi støtte til både ar-

bejdet med at lave en naturplan og 
til at tage større hensyn til naturen 
i skovdriften, siger miljøminister Ida 
Auken. 

- Naturplaner er ofte første skridt 
til at blive certificeret som bære-
dygtigt skovbrug, og der er efter-
spørgsel efter produkter fra disse 
skove. Bæredygtigt skovbrug kan 
derfor give flere penge i kassen hos 
den enkelte skovejer. Samtidig bliver 
naturen den helt store vinder. 

Tilskudsordningen giver mulighed 
for at søge om midler til at omlægge 
nåletræsskov til løvskov med na-
turligt hjemmehørende arter. Det 
vil også være muligt at få tilskud til 
helt at stoppe skovdriften og lade 
skoven stå urørt.

Mere natur i statens skove
Naturstyrelsen har i samme forbin-
delse afsat 10 mio. kroner i 2012 
til at skabe bedre betingelser for 
danske arter, bekæmpe invasive 
arter og skabe mere sjælden natur i 
statens skove. Der er desuden igang-
sat en evaluering af de sidste 20 års 
indsats på biodiversitetsområdet, 
der skal være færdig i 2013.

- Vi er nødt til at tænke langsigtet 
og bæredygtigt, hvis vi skal bevare 
en varieret skov i fremtiden. Når vi 
for eksempel lader gamle træer stå 
og forfalde i skovbunden, så giver 
det optimale forhold for blandt an-
det en lang række insekter og fugle, 
siger Ida Auken.  

Se også lederen med Skovforenin-
gens syn på den nye tilskudsordning. 

Red



Af seniorkonsulent Bruno Bilde 
Jørgensen, professor Erik Dahl 
Kjær, professor J. Bo Larsen, 

Skov & Landskab, Københavns 
Universitet

Det koster godt 1 million kr. 
om året at forestå driften 

af kåringsarbejdet samt 
føre kontrol med, at oprin-
delse og mærkning på skov-
frø og -planter er korrekt. 

I øjeblikket er arbejdet af-
hængigt af brugerbetaling. 
Derfor bør ”Herkomstkon-
trollen” finansieres direkte 
over Finansloven.

Dette debatindlæg blev bragt på 
www.altinget.dk 20.8.12 og gengives 
her efter aftale med forfatterne. Red.

Gode gener – også i skovene
Skovene er kendetegnet ved meget 
lange produktionstider. De træer 
vi planter i dag, kan først høstes 
om 50 til 150 år. Derfor er det helt 
afgørende, at det anvendte plante-
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Gode træer bør på
finansloven

Der opkræves gebyrer på kårede bevoksninger, og det medvirker med stor sandsynlighed til færre indstillinger af ’kå-
ringsemner’ og afmeldelser af eksisterende kåringer. Det gælder også selvom der her er mange gode og fra en sam-
fundsmæssig betragtning værdifulde frøkilder. Foto af F499 med bøg fra Viemose Skov, Sydsjælland.



materiale er genetisk egnet til vores 
forhold både nu og efterhånden som 
klimaforandringer slår igennem. 

Valg af plantemateriale er også 
afgørende for kvaliteten af de træ-
produkter, som produceres fra de 
fremtidige skove. Det er derfor 
vigtigt, at plantematerialet vælges 
afhængigt af det formål, som skoven 
er tiltænkt. Hvis der skal produ-
ceres flotte ege eller bøgekævler 
velegnede til møbelproduktion, er 
det f.eks. vigtigt at bruge frøkilder 
udvalgt til dette formål. 

Herkomstkontrollen 
er økonomisk klemt
Siden 1936 har vi i Danmark haft 
et kåringssystem, som gennem 
udvælgelse og høst af de bedste 
frøkilder (”gener”) skal bidrage til 
en løbende forbedring af vedpro-
duktion, stammekvalitet, sundhed, 
stabilitet og økonomi i skovene. 

Systemet blev oprindelig etableret 
i privat regi. De private skovejere og 
-forvaltere havde erkendt vigtigheden 
kun at bruge velegnet materiale, når 
de foretog de meget langsigtede inve-
steringer, som en skovplantning er. 

I dag er den såkaldte ”Herkomst-
kontrol med skovfrø og -planter” 
statsligt organiseret og lovmæssigt 
forankret i EU-regi. Et særligt ’Ad 
hoc kåringsudvalg’ sammensat af 
forskere og skovbrugspraktikere 
rådgiver NaturErhvervstyrelsen om 
udpegning af de mest velegnede frø-
kilder for de vigtigste skovtræarter. 

En del nye frøkilder er specielt 
udviklet til at kunne producere frø 
til fremtidens produktive og sunde 
skove. ’Herkomstkontrollen’ skal 
både godkende alle frøkilder til 
skovbrugsformål og kontrollere, at 
købte planter stammer fra den frø-
kilde, som angives af sælgeren. 

Herkomstsystemet er bruger-
finansieret gennem frø- og kontrol-
afgifter. Indtægter fra indsamling 
og salg af frø er imidlertid sjældent 
store. Ejere af særligt gode danske 
skovbevoksninger fristes derfor til 
at spare gebyrer ved ikke længere 
at registrere sådanne bevoksninger 
som frøkilder. 

Mere end trefjerdedel af de danske 
skove er privatejede. Gebyrerne 
medvirker med stor sandsynlighed 
til færre indstillinger af ’kårings-
emner’ og afmeldelser af eksisterende 
kåringer, også selvom der her er 
mange gode og fra en samfunds-
mæssig betragtning værdifulde frø-
kilder. Vigende salg af skovplanter 
har i de senere år desuden reduce-

ret indbetalingerne til den bruger-
betalte herkomstkontrol. 

Færre indtægter fra gebyrer 
betyder, at finansiering til udpeg-
ningen af gode frøkilder - og kontrol 
med at kun disse benyttes - kommer 
under pres. Herkomstkontrolsystemet 
som ’ledvogter’ for gode frøkilder i 
de danske skove får problemer med 
at sikre sit nuværende ambitions- og 
aktivitetsniveau som følge af den 
automatiske kobling til ren bruger-
betaling.

Samlet set er det en udvikling, 
som svækker arbejdet med at sikre 
de bedste gener til skovene. Det er 
stærkt bekymrende. 

Alternativet til de gode danske 
frøkilder er nemlig ofte brug af bil-
lige skovfrø og planter fra andre 
dele af Europa. Dette plantemate-
riale er ikke nødvendigvis tilpasset 
det danske klima (og slet ikke tilpas-
set det kommende) og udnytter ikke 
værdien af viden og investeringer, 
der gennem årtier er foretaget i ud-
vikling af gode frøkilder. 

På grund af skovenes langsigtede 
dynamik og træernes lange liv bliver 
der tale om relativt langsomme æn-
dringer i skovenes genetiske sam-
mensætning. Men der bliver tale om 
langsigtede konsekvenser, som man 
ikke sådan lige kan rette op på igen.

Set fra en samfundsmæssig syns-
vinkel er det meget problematisk, 
hvis skovene fyldes med træer, som 

ikke er tilpasset de danske forhold 
eller ikke producerer godt træ til 
fremtidens danskere. Hvis skovenes 
sundhed svækkes alvorligt som 
følge af valg af dårlige frøkilder, vil 
det også i høj grad blive et nationalt 
anliggende. 

En samfundsopgave 
At vore skove fremover i et ændret 
klima kan producere kvalitetstræ og 
levere alle de andre privatøkonomi-
ske og samfundsmæssige ydelser, vi 
får fra dem i dag, er ingen selvfølge. 

Gevinsten ved at have et velfun-
gerende kontrolsystem, der garante-
rer det bedste genetiske materiale 
i de danske skove, høstes ikke af 
vores generation, men af vore efter-
kommere. Derfor bør det være en 
samfundsopgave at bidrage økono-
misk for at kunne sikre gode frøkilder 
til morgendagens skove. 

Det koster godt 1 million kr. om 
året at forestå driften af kårings-
arbejdet samt føre kontrol med, at 
oprindelse og mærkning på skovfrø 
og -planter er korrekt. 

Det ville bidrage til løsning af 
problemerne, hvis driften af ”Her-
komstkontrollen” kom direkte på 
Finansloven. Så undgår man, at 
konjunkturbestemte svingninger i 
brugerbetalingen bringer kårings-
arbejdet og kontrolsystemets grund-
læggende funktionalitet i fare.
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Set fra en samfundsmæssig synsvinkel er det meget problematisk, hvis skovene 
fyldes med træer, som ikke er tilpasset de danske forhold. Foto af F790 med 
storbladet lind fra Viemose Skov, Sydsjælland.



Af skovrider Karsten Raae, 
Skovdyrkerforeningen Øst

- og udfordringerne vil 
komme i stigende grad i 
den kommende tid. 

Produktionsskovbruget 
oplever en positiv vækst og 
efterspørger skovbrugere 
med en sund, økonomisk 
og praktisk orienteret til-
gang til naturforvaltning.

Skovbrugserhvervet

De seneste år har bl.a. budt på:
•  Stigende priser på råtræet – stor 

set alle arter 
•  Flisens indtog i Østjylland og på 

Øerne
•  Krav om biotopplaner for at kunne 

sætte fuglevildt ud i større stil
•  Fin afsætning for juletræer og spi-

rende optimisme for klippegrønt
•  Kronvildt som breder sig på 

Sjælland med et stigende krav om 
en aktiv forvaltning

•  Interessante muligheder i forvalt-
ningen af Natura 2000 områderne

•  En øget efterspørgsel efter ikke 
mindst Skov- og landskabsingeni-
ører (Slinger) og forstkandidater 
med en Sling baggrund 

•  Og meget mere

Et oplagt karrierevalg
Hen over sommeren har alene Skov-
dyrkerne besat 8 stillinger med Slin-
ger og forstkandidater. Hovedparten 
af stillingerne er nyoprettede. 

Hvis man prøver at lave en alders-
klassefordeling på skovfogeder og 
skovridere i det ikke-statslige skov-
brug vil det være klart for enhver, 
at den kommende tid vil byde på 
mange interessante åbninger for folk 
med den rette baggrund. 

Det er altså nu man skal træffe 
de rigtige valg i sin uddannelse, 
hvis man er til en spændende 
kombination af drift med fokus på 
træproduktion, juletræer, bundlinje, 
vildforvaltning og meget mere. Alt 
med en naturlig respekt for for-
valtningen af skovenes og det åbne 
lands mange naturværdier.

De efterspurgte 
kvalifikationer
Praktik, økonomisk sans, gode kom-
munikationsevner, engagement og 
en bred forståelse for de samfunds-
mæssige sammenhænge – det er det 
der skal til. Internationalt udsyn er 
bestemt heller ikke af vejen. 

Og så skal man selvfølgelig kunne 
sit håndværk og forstå at lede og 
træffe beslutninger. Den ideelle 
skovrider er en forstkandidat med 
en baggrund som sling, der har 
taget en skov- og naturtekniker-
uddannelse.

Det smukke ved den beskrevne 
kæde er, at man kan starte i den 
ene ende og så stå af forskellige 
steder undervejs. Prøve om man nu 
er dér, hvor man synes man skal 
være. Og hvis ikke, så kan man fort-
sætte til næste trin.

De afgørende valg som Sling
Uddannelsen til skov- og land-
skabsingeniør undergår i øjeblikket 
en række ændringer og tilpasninger. 
Produktionsskovbruget får en mere 
fremtrædende rolle i en række af de 
obligatoriske fag, og forskellen mel-
lem skov- og landskabsingeniører 
og have- og parkingeniører bliver 
skarpere. 

Slingerne får tilbudt bedre mulig-
heder for at tage skovbrugsrelaterede 
tilvalg. Der tages nye initiativer 
såsom et sommerkursus i skovdyrk-
ning, mentor tilbud, flere og bedre 
ekskursioner og meget andet. 

Det burde være nok til at ruste sig 
til et spændende job i skovbruget. 
Vigtigt er det naturligvis i den 
sammenhæng også at vælge virk-
somhedspraktik og bacheloropgave 
med omtanke og måske endda i 
kombination.

Bare kom an
Der er som sagt og bliver i stigende 
grad bud efter i særdeleshed skov-
fogeder til produktionsskovbruget. 

For at lette overgangen fra studie-
tidens mere eller mindre beskyttede 
værksteder bliver det mere og mere 
almindeligt at erhvervet tilbyder 
assistent stillinger eller ligefrem 
trainee forløb. Det gør det muligt 
at lære en virksomheds kultur at 
kende i et anstændigt tempo og 
uden på dag 1 at blive mødt med 
hvad der for nogle måske er uover-
skuelige krav.

Så bare kom an, der er brug for 
jer ude i skovene, og vi er klar til at 
tage imod.

UDDANNELSER
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Masser af udfordringer 
til skovbrugere, der også kan lide produktion

Det er skovbrugerens ansvar at pro-
ducere træ i de mængder og kvalite-
ter som markederne efterspørger.



Testcenter klar
Skovrydning er kun 240 ha

Det nationale testcenter i Østerild 
Klitplantage er nu stort set klar til 
at modtage vindmøller. Den planlagte 
skovrydning er medio august næsten 
afsluttet – arbejdet har ligget stille 
fra 1. april til 15. juli af hensyn til 
ynglende fugle. 

Oprindelig var det tanken at der 
skulle ryddes op til 1.500 ha skov, 
bl.a. det meste af Østerild Plantage. 
Træer vil nemlig skabe turbulens og 
reducere vindhastigheden. Men en 
længere politisk debat har medført 
at arealet blev skåret ned til 266 ha.

Der er lagt en bred vej ind i 
plantagen i nord-syd retning. Langs 
vejen er ryddet pladser på 4 ha 
til opsætning af de enkelte møller, 
og der er fældet skov til rabatter, 
opstilling af master til vindmåling, 
belysning mv. 

Det var planen at der skulle ryd-
des skov foran 5 af de 7 møller. Men 
Siemens Wind Power der har købt 
2 af pladserne havde ikke noget 
problem med at der var skov foran 
deres møller, så der skal kun ryddes 
240 ha. 

Siemens understreger at deres 
synspunkt skyldes ikke pres udefra. 
Skoven giver lidt turbulens, men det 
er kun en fordel fordi så får møl-
lerne en hårdere medfart.

Siemens er nu i gang med at op-
føre den første mølle der bliver på 6 
MW og over 200 m høj. Den anden 
opføres til november.

Testcenteret drives af DTU Vind 
på Risø ved Roskilde. Siemens og 
Vestas har hver købt 2 pladser, 
mens de sidste tre udlejes af DTU 
Vind. 

Det bliver ikke svært at finde 
vej til testcenteret. Møllerne kan 
være op til 250 m høje og vil kunne 
ses 55 km væk. Centret markeres 
desuden ved to lysmaster på 250 m 
højde.

Der er mange grupper og organi-
sationer som har forsøgt at stoppe 
eller forsinke projektet, bl.a. Dan-
marks Naturfredningsforening. Men 
naturpolitisk medarbejder Nora 
Skjernaa Hansen er tilfreds med 
udviklingen.

Hun siger at DNs indsigelser har 
betydet at planlægningen af test-
vindmøller andre steder i landet er 
foregået på en mere rimelig måde og 
med inddragelse af relevante organi-
sationer. Desuden er skovrydningen 
reduceret kraftigt.

DN er dog stadig lodret imod pla-
ceringen af et stort industrianlæg i 
naturen og vil følge påvirkningen af 
dyre- og planteliv. DCE – Nationalt 
Center for Miljø og Energi på Århus 
Universitet – skal overvåge naturen 
i området. 

Naturstyrelsen vil forsøge at gen-
skabe klithederne på de arealer der 
ryddes. Nogle steder graves jord 
væk, og andre steder skabes søer 
og vådområder.

Kilder: Jyllandsposten 13.8.12, 
www.nst.dk
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www.SKOVPLANTER.dk 
Skovrejsning  Løvskov  Nåleskov   
Energiskov  Jagtskov  Drømmeskov … 

Der er mange muligheder for plantning af skov med eller uden 
tilskud og landbrugsstøtte. Fra planlægning til levering af planter 
og plantning af din næste skov. Kontakt os på telefon 8666 1790. 

AARESTRUP  PLANTESKOLE 
Aarestrupvej 162 - 7470 Karup   

Med rødt er markeret de områder 
der er ryddet i Østerild og Hjardemål 
Klitplantager (kortet er baseret på de 
planlagte 266 ha og ikke de 240 ha 
som man er endt med).



Årets messe bød på nyt 
inden for vildtafværgning, 
poppel, plantemetode, 
kratrydder, handsker, frø-
kontrol, sprøjtemidler, el-
saks mv.

Langesø var nok en gang ramme om 
årets messe for udstyr til juletræs- og 
pyntegrøntbranchen. De følgende 
sider omtaler især de nyheder som 

har interesse for skovbruget, mens 
der på side 415 bringes resultatet 
af konkurrencerne i udkørsel og 
skovning.

DRIFTSTEKNIK
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Langesø 2012 messen
med nyheder til skovbruget

Fremover kan man få ISO certifikat 
på at frøet er fra det angivne distrikt 
og afdeling.

Presenning til brænde
Til runde brændestakke

En brændestak skal afskærmes mod 
regn. Det er let at få fat en rektangu-
lær presenning, men mange vælger 
at lave en cirkelrund brændestak. 
På messen blev der vist en sådan 
rund presenning oven på en para-
sol, og den koster 104 kr.

Brændet kan sagtens tørre fra 
siden. Brændet vil selvfølgelig blive 
opfugtet af dryp fra presenningen 
og slagregn, men det tørrer hurtigt 
– det vigtigste er at fugtigheden 
fra det indre af brændestykket kan 
komme ud.

www.dansk-skovkontor.dk

Kontrol af proveniens
Nu også ISO certifikat

Hvis en proveniens er særlig efter-
tragtet er det et tilbagevendende 
problem at sikre sig at hele frøpar-
tiet virkelig kommer fra den angivne 
lokalitet. 

Nordmannsgran fra Ambrolauri 
er meget efterspurgt over hele 
Europa. Regeringen i Georgien er 
svag, og embedsmændene er måske 
modtagelige for en erkendtlighed fra 
moralsk anløbne frøhandlere.

Derfor har Herkomstkontrollen 
for længst sat fokus på dette om-
råde. Og flere frøhandlere sørger for 
at være til stede i bevoksningerne 
under hele frøhøsten, mærke sæk-
kene med kogler, tælle dem op når 
dagen er gået og overvåge klæng-
ningen.

Levinsen & Abies A/S er gået et 
skridt videre og har nu fået ISO-
certificering af høst- og rense-
processerne. Certifikatet blev 
udstedt 25. juni og gælder fra frø-
høsten 2012. Det omfatter både 
kvalitetsstandarden ISO 9001 og 
den sociale sikkerheds- og ansvars-
standard IQ-SR-10.

Der er uafhængig kontrol på alle 
led, lige fra beskrivelse af frøets 
herkomst, brug af udstyr, arbejds- 
og lønforhold til klængning af frøet 
og transport til bestemmelsesstedet. 

Der skal indsamles dokumentation 
for alle led, og det hele kontrolleres 
af Bureau Veritas som er et af ver-
dens største firmaer på området.
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Disse popler fra Energipoppel er plantet for 2½ år siden.

Poppel til vedproduktion og flis fra 
Akkerup Planteskole.

Mere energipoppel
930 ha plantet i år
Der er stigende interesse for at 
plante træer på markjord til energi-
produktion. 

Firmaet Energipoppel var med på 
messen i 2012 hvor de havde tilplan-
tet 650 ha. De forventede dengang 
at kunne tilplante op mod 1000 ha 
i år, og det blev til 930 ha. De ville 
ikke give noget bud på det forven-
tede areal i 2013.

Energipoppel foreslår flere for-
skellige modeller. En intensiv 
markkultur i 2-årig omdrift med 
produktion af flis. En ekstensiv 
markkultur i en omdrift på 5-6 år 
hvor der produceres træ til spån-
plader, cellulose og/eller flis. Endelig 
en skovkultur i en omdrift på 8-15 
år på arealer uden mulighed for EU-
enkeltbetaling og etableringstilskud.

www.energipoppel.dk og 
www.akkerup.dk

Visir til kratrydder
Skærm af plastic eller metal

Peltor hovedbeskyttelse til arbejde 
med kratrydder har et visir af poly-
carbonat. Det giver god beskyttelse 
mod flyvende grenstumper og sten, 
eller grene i ansigtshøjde. 

Visiret er åbent for oven, så det 
ikke holder på varmen, og der er 

svedebånd som kan udskiftes. Det 
leveres med høreværn, men er ro-
bust nok til at blive brugt uden.

Findes også i en udgave med et 
stålvisir med net i stedet for poly-
carbonat. Pris for begge versioner 
338 kr.

www.dansk-skovkontor.dk



Demo af ukrudtsmidler
Måske nyheder på vej

Paul Christensen fra PC-Consult 
havde som sædvanlig lavet en de-
monstration af forskellige ukrudts-
midler på et markareal. De fleste 
midler var udbragt 3. maj. 

I juni var de fleste parceller 
næsten fri for ukrudt. Men de jord-
midler som er tilladt i dag kan ikke 
holde en hel sæson. Derfor var der 
kommet et nyt hold ukrudt i alle 
parceller d. 16. august.

Det betyder dog ikke så meget, 
for juletræerne skades især af slid 
fra ukrudtet på de bløde skud i 
maj-juni. I juli er skuddene blevet så 
kraftige at de ikke skades.

Der var afprøvning af et nyt og 
ikke godkendt middel, Valdor, som 
består af 360 g/kg diflufenican + 10 
g/kg iodosulfuron. I juni havde Val-
dor uventet ringe virkning på due-
urt, melde mv., og græs var uskadt. 
Der var en del skader på granerne.

Det virker bedre i blanding. Val-
dor + Logo gjorde næsten helt rent, 
men en del graner havde forkortede 

skud og skader. Valdor + Roundup 
havde samme gode virkning på 
ukrudtet og kun få skader. 

Nicanor er samme aktivstof som 
Accurate og er off-label godkendt 
til nordmannsgran. Nicanor + Legacy 
viste i juni næsten fuldstændig be-
kæmpelse af dueurt, og der over-
levede lidt græs og burresnerre. 
Enkelte skud på granerne var forkor-
tede, og der var en del diflufenican 
skader.

Der indgik også parceller med 
to kendte midler som var udbragt 
8. juni. Agil og Focus Ultra havde 
begge god virkning på græs. Focus 
Ultra er især egnet til de vanskelige 
skovgræsser i løvtrækulturer. 

DRIFTSTEKNIK
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Lette handsker
Billige, tåler olie

Handskerne er velegnet til arbejde 
hvor man kan få snavs, fx harpiks 
eller olie, på fingrene. Indersiden er 
dyppet i polyurethan og er tæt for 
vand og olie. Oversiden er vævet og 
dermed åndbar. 

Prisen er kun 9 kr/par, så man 
kan tillade sig at smide dem ud når 
de er blevet snavsede.

www.dansk-skovkontor.dk

Ubehandlet med burresnerre, dueurt, græs og agerpadderok. 300 g/ha Valdor + 2 l/ha Roundup.

2,5 l/ha Focus Ultra.20 g Nicanor + 0,4 l/ha Legacy.



GPS plantning
Lettere renholdelse
Sidste år viste Nibela Service en 
GPS styret plantemaskine der gør 
det muligt at plante med stor præ-
cision. Man kan plante i lige rækker 
og i krydsforbandt, og derved er det 
muligt at renholde mekanisk. I år 
var maskinen i en forbedret udgave.

Systemet tilbydes til juletræer. 
Men det var også værd at overveje 
til skovrejsning hvis man ikke øn-
sker at bruge sprøjtemidler til 
renholdelse.

www.nibelaservice.dk

Net- og pakkemaskine
Flere forbedringer
Denne maskine ligner ved første øje-
kast Compac Trees net- og pakke-
maskine som har stor udbredelse. 
Men Tree Tech fra Bredsgaard er 
ændret på en række punkter, så den 
er både hurtigere og sikrere.

Der er kommet en bedre griber 
i starten. Det traditionelle kæde-
træk er afløst af et stempel, og et 
transportbånd flytter træet op til 
pallepakkeren. Der går 8 sekunder 
fra et træ er anbragt i tragten til det 
næste kan føres ind.

Tårnet er nu trinløst, og højden 
er kun 3,10 meter høj i sænket til-
stand. Derfor er maskinen godkendt 
til landevejstransport og kan pas-
sere under broer. 

Metoderne til netning og pallete-
ring er patenteret. Tree Tech er den 
eneste pakke- og netmaskine som 
lever op til samtlige krav i EU’s Ma-
skindirektiv og fra Arbejdstilsynet.

Bent Hansen som ejer maskin-
handlen Bredsgaard A/S har arbejdet 
i fire år med Tree Tech som blev 
præsenteret første gang på Langesø. 
Bent Hansen er uddannet mekaniker 
inden for landbrugsmaskiner og har 
mange års erfaring med både skov- 
og landbrugsmaskiner.

Produktionen foregår på Breds-
gaards værksted i Kjellerup. Der er 
lavet en 0-serie, som i sæson 2012 
vil blive anvendt hos fem udvalgte 
juletræsproducenter. Her vil ma-
skinerne blive udsat for maksimal 
belastning, så man kan få rettet 
eventuelle børnesygdomme. Maski-
nen kan bestilles nu, men kan først 
leveres til sæson 2013.

Godkendt kit  
Arbejdstilsynet har flere gange ned-
lagt forbud mod at bruge Compac 
Tree, fordi maskinen kunne føre til 
arbejdsulykker. Derfor har Breds-
gaard A/S udviklet et sikkerheds-kit 
til eftermontering på eksisterende 
CT maskiner i samarbejde med 
Arbejdsmiljøkonsulenterne AS og 
Arbejdstilsynet.

www.bredsgaard.dk
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Transportpose
til transport af juletræer
En transportpose til at bringe jule-
træet hjem fra stadepladsen! Udført 
i kraftig polypropylen der er ånd-
bart, så træet ikke tager skade. Posen 
har lynlås, så træet lukkes helt inde 
og kan bæres i en kraftig hank.

Posen koster 6 eller 7 euro af-
hængigt af størrelsen og kan bruges 
ti gange. Den største pose rummer 
træer på 250 cm. Sælges af Axel 
Stein i Rosbach, Hessen.

Det kan lyde som en luksus 
at give 50 kr for en pose blot til 
at køre træet hjem. Men der kan 
komme harpiks, visne nåle og snavs 
på sæderne. Mange bilister er ømme 
over deres bil, og det er måske en 
firmabil der skal bruges i firmaets 
tjeneste dagen efter. Og har man 
givet 500 kr for selve træet, er 50 kr 
ekstra til en pose jo ikke voldsomt.

Det kunne være et af de produk-
ter som en stadehandler bør kunne 

tilbyde så kunderne ikke fristes til 
at vælge et plastictræ.

stein.axel@web.de

GPS styret plantning i markkulturer. Bredsgaard net- og pakkemaskine.



Ny elektrisk saks
fra Felco
Felco 820 er en ny elektrisk beskære-
saks som blev vist for første gang 
på Langesø. Den er egnet til klippe-
grønt, skovbrug, frugtavl, parker mv. 

Saksen er egnet til grene med 
diameter fra 1 til 45 mm og laver 
et rent snit, uanset åbningsvinkel. 
Saksens krumme skærehoved fast-
holder grenen når saksen lukkes 
sammen. De to blade kan justeres, 
så der opnås et præcist snit i hele 
saksens levetid.

Saksens åbningsgrad kan indstil-
les i flere trin og dermed tilpasses 
opgaven. Ved et dobbelttryk på 
aftrækkeren kan saksens halvtåben-
modus aktiveres, og det sparer tid 
ved tynde grene. Saksen kan betje-
nes uanset om man er højre- eller 
venstrehåndet.

Saksen drives af ét eller to bat-
terier som hænger i en justerbar 
bæresele og oplades på 2 timer. Sak-
sen er lavet af smedet aluminium 
som giver høj styrke og lav vægt. 
Desuden undgås opsamling af frem-
medlegemer i skæremekanismen.

Fjernstyringshuset rummer et dis-
play med information om antal snit, 
kapacitet på batteriet og oplysninger 
om fejl. Klingerne kan smøres gen-
nem en smørebolt uden at skille 
saksen ad. 

Saksen har fået sin egen hjemme-
side: www.felco820.com Her findes 
videoer med saksen i brug og mere 
omtale af dens egenskaber. Sneholt 
& Nilsen, tlf. 4615 4600 henviser til 
nærmeste forhandler.

DRIFTSTEKNIK
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Værn mod vildt og fugle
Rørformet net
Toppen på et juletræ kan skades af 
vildt eller fugle. Det kan undgås med 
dette rørformede net. Det fastgøres 
til en tonkinstok der sættes lige op 
ad stammen efter udplantning, og så 
flyttes det opad for hvert år indtil 
træet er uden for fare.

Nettet sælges af Abiesguard og 
koster 3,50 kr/stk. Det er UV-bestan-
digt, og producenten lover det kan 
holde mindst ti år.

Nettet er i første omgang tænkt 
til juletræer. Det kunne være inte-
ressant at afprøve det i kulturer 
til vedproduktion, fx til arter som 
douglas, grandis eller lærk der er 
indbragt i huller i bøgeforyngelser. 
Det vil være en billig løsning i for-
hold til at opsætte hegn.

www.abiesguard.dk

Skovgade 20  .  7300 Jelling  .  

20 73 71 73 / 22 25 50 21 / Fax 76 80 14 00

brdr.hojrup@mail.tele.dk  .  www.brdrhojrup.dk

• Køb af træ på roden
• Maskinskovning
• Udkørsel af træ
• Maskinplantning
• Reolpløjning
• Oprilning/grubning
• Rydning af stød og kvas
• Rodfræsning
• Knusning
• Fældebunkelægning
• Flishugning
• Hegnsklipning

* Godkendt til PEFC skove

*



Radar med insektstik 
Fluer snød radaren

DMIs radarbilleder er normalt fine 
til at vise om der er nedbør i luften. 
Radarnes rå signal bliver efter-
behandlet, før de offentliggøres ved 
hjælp af forskellige filtre for at fjerne 
de signaler, der ikke er nedbør. Men 
af og til er filtrene ikke effektive 
nok, og så kommer der nogle mis-
tænkelige radarbilleder ud af det. 

Torsdag d. 9. august 2012 viste 
DMI’s radar nogle områder, der 
”hævede op” og forsvandt igen. Der 
var tilsyneladende regnvejr i det 
centrale Jylland og udover Århus 
Bugt, men der faldt ikke en dråbe. 

Den slags signaler kaldes falske 
ekkoer og skyldes typisk store tem-
peraturskift op igennem atmosfæren. 
Det var ikke tilfældet den dag. 
Løsningen blev fundet i samarbejde 
mellem to radareksporter fra DMI, 
et par meteorologer og en ekspert i 
insekter.

Støj i to kilometers højde
Meteorologerne kunne ud fra satellit-
fotos og vejrobservationer bekræfte, 
at signalerne ikke var fra nedbør 
eller skyer. Radaren viste desuden 
at de falske signaler kom fra noget, 
der befandt sig i cirka to kilometers 
højde. 

Radareksperterne var enige om at 
de svage ekkoer på radarbillederne 
ikke var nedbør, men at det måtte 
være ekkoer fra insekter. 

Nogle timer efter solopgang 
bevæger insekterne sig op i atmo-
sfæren, sikkert ved brug af termal 
konvektion (varm luft, der stiger til 
vejrs). Når et stort antal stiger til 
vejrs samtidigt, giver det radarek-
koer, som for vejrradaren ligner 
finregn. 

Insekterne viser sig som ekspan-
derende cirkler omkring en radar. 
Når større insektflokke letter, så 
ser man en «opblomstring af radar-
ekkoer». 

Radarens stråler stiger i højde jo 
længere væk fra radaren, de kommer. 
Derfor vil strålerne i en vis afstand 
fra radaren skyde over insekterne. 
Det sætter en begrænsning på, hvor 
langt væk DMI kan observere insek-
terne – på den anden side kan det 
også anvendes til at måle den højde 
insekterne flyver i.

 DMI gik så videre til Naturhisto-
risk Museum i Århus. De svarer at 
det må være den dobbeltbåndede 
svirreflue, der har lettet tæt på ky-
sten for at bevæge sig sydpå. Nogle 

gange kan der lette 2-3000 fluer i 
sekundet. De vil typisk gå op i to 
til tre kilometers højde og trække 
sydpå i den højde, ligesom træk-
sommerfuglene.

Et mylder af svirrefluer
Svirrefluer ses ofte om sommeren 
alle vegne hvor der er blomster 
udendørs. Billedet viser  dobbelt-
båndet svirreflue som er en flue på 
7-11 mm længde. 

Den står bomstille og svirrer i 
luften, eller den sidder passiv og er 
let at fange med hænderne. Dens 
orange og sorte striber får den til at 
ligne en hveps, og det beskytter den 
mod angreb – men den er uskadelig.

Fluen, hvis antal skal tælles i mil-
liarder, er en af Danmarks 270 arter 

af svirrefluer. Som larve har hver 
eneste flue ædt masser af bladlus, 
så den er et nyttedyr. 

Den flyver fra maj til oktober og 
er især almindelig i juli-august. Den 
henter pollen i blomsterne for at få 
energi før trækket sydpå.

Kun få fluer klarer flyveturen helt 
ned til Sydeuropa, men de få over-
levere vil lægge æg, som bliver til en 
ny generation. I april eller maj dukker 
svirrefluerne igen op i Danmark.

Kilder: 

www.dmi.dk > Nyheder 9.8.12

www.nathist.dk > Ugens historie 10.8.12. 

Tekst & foto: Morten D.D. Hansen/Na-

turhistorisk Museum, Aarhus 3.8.12
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Dobbeltbåndet svirreflue i svinemælk.

Eksempler på de falske billeder på DMIs nedbørradar 9.8.12. Over Sverige ses 
normale nedbørsignaler. 



Af seniorkonsulent Hans M. 
Hedegaard, Dansk Skovforening

Har du træer stående, som 
kan udgøre en særlig risiko 
for andres sikkerhed? 

Hvilke pligter har du som 
skovejer i den anledning? 

Der er blevet større be-
vidsthed om skader på 
mennesker eller disses ejen-
dom som følge af rådskader 
i træer. Du bør som skov-
ejer være opmærksomme 
på det særlige ansvar, som 
du har. 

Der opstår stadigt hyppigere sager, 
hvor væltede træer påfører tredje-
mand eller dennes ejendele skade.

Flere af disse sager er behandlet 
af domstolene, hvor træets ejer i 
visse situationer er blevet dømt til 
at betale erstatning.

Med samfundets ønske om flere 
gamle træer i skovene og i landska-
bet og samtidige ønske om mere 
dødt ved i skoven, så må man for-
udse, at denne problematik vil blive 
endnu mere aktuel i fremtiden.

I denne artikel beskrives de for-
skellige ansvarsforhold og Skovfor-
eningens anbefalinger til, hvordan 
skovejerne bør agere. 

Det skal understreges, at det i 
sidste ende kun er domstolene, der 
kan afgøre, om der er tale om et 
erstatningsansvar. Der er ikke dom-
stolsafgørelser i alle de nedenfor 

gennemgåede situationer. Derfor er 
vurderingerne Skovforeningens bed-
ste bud på erstatningsforholdene.

Flere situationer
Ansvarsforholdene belyses ud fra 
følgende synsvinkler:
1. Adgang i skoven 
 a. den almindelige skovgæst, 
  i. almindelige private skove
  ii.  skove tilhørende offentlige 

stiftelser
 b.  inviterede gæster, herunder af-

holdelse af ekskursioner
 c.  personer, der som led i deres 

arbejde færdes i skoven, f.eks. 
vognmænd, der skal hente træ e.l.

2. Skovens naboer
3.  Færdsel på offentlige veje gennem 

skove
4.  Særlige problemstillinger i urørte 

skove
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Træer kan være farlige

I de tilfælde hvor en skovejer er blevet dømt til at betale erstatning for skader på skovgæster har dette været baseret 
på et culpa-ansvar; ejeren har udvist forsømmelighed. Med andre ord: Ejeren havde eller burde have set, at den gren 
som hænger langt ud over stien kunne udgøre en særlig risiko.



Generelt om 
erstatningsansvar
Skal der rejses et erstatningskrav 
efter en skade, skal der være en 
ansvarlig skadevolder.

Ud fra de domme, der har været 
på området, kan det konkluderes, at 
der endnu aldrig er statueret et ob-
jektivt ansvar (det vil sige et ansvar 
uden skyld) i forbindelse med et 
træ, der har forvoldt skade. 

I alle de situationer, hvor træets 
ejer er blevet dømt til at betale 
erstatning, har dette således været 
baseret på et culpa-ansvar. Det vil 
sige, at der er tale om udvist for-
sømmelighed fra ejerens side. Med 
andre ord: Ejeren havde eller burde 
have set, at det pågældende træ/
gren udgjorde en særlig risiko.

Det vil givetvis være et skær-
pende moment, hvis træets ejer er 
blevet gjort opmærksom på at der 
var en risiko og på trods heraf ikke 
har reageret. 

Ejerens ansvar i de forskellige ad-
gangssituationer skal således alene 
anskues ud fra, om der i den enkelte 
situation er udvist culpa eller ej. 
Hvis man betragter to i øvrigt ens 
risikotræer placeret forskellige ste-
der i skoven, så vil ejeren i visse si-
tuationer være erstatningsansvarlig, 
mens der i andre situationer ikke vil 
være erstatningspligt.

Adgangsret og 
ansvarsforhold
1.a. Publikums almindelige adgangsret
I henhold til naturbeskyttelsesloven 
færdes publikum på eget ansvar. 
Dette kunne antydningsvist signa-
lere, at det altid er publikums eget 
problem, hvis der måtte ske en skade. 

Men helt så enkel er problem-
stillingen dog ikke.

På den ene side siger det sig selv, 
at hvis en skovgæst f.eks. snubler 
over sine egne ben, falder i et hul 
eller falder over en gren, er der in-
gen ansvarlig skadevolder – andet 
end skovgæsten selv. Det er således 
skovgæstens egen ulykkesforsikring, 
der må dække en eventuel skade 
med varige mén.

Men hvad nu, hvis et bræt i en 
bro eller en trappe er råddent? Og 
hvad nu hvis der over en meget 
benyttet skovvej/sti hænger et træ 
halvt væltet ud over vejen/stien, 
hvis der står et råddent træ tæt 
på vejen. Eller hvis der er knækket 
en større gren af træet, som stadig 
hænger i træet?

I de sidstnævnte situationer er 
der ingen tvivl om, at en domstol 

i en eventuel retssag vil komme til 
det resultat, at ejeren, der havde 
eller burde have set risikoen har et 
erstatningsansvar, hvis ejeren gen-
nem passivitet intet har foretaget 
sig for at fjerne/mindske risikoen.

Er der etableret særlige indretnin-
ger til publikums brug (fugletårne, 
gangbroer, spang m.m.), må publikum 
have en berettiget forventning om, 
at disse kan bruges uden en særlig 
risiko. Og sker der en skade som 
følge af mangler ved indretningerne 
vil ejeren givetvis kunne gøres er-
statningsansvarlig.

Også selvom der i loven står, at 
publikum færdes på eget ansvar. 
Dette ”eget ansvar” vil derfor godt 
kunne overføres til en ansvarlig skade-
volder i situationer, hvor publikum 
må forvente, at der ikke er en særlig 
risiko forbundet med færdselen.

Man skal her huske på, at pub-
likum ikke altid vil have den for-
nødne fagkundskab til at kunne vur-
dere en risikos størrelse. Også dette 
element vil en domstol formentlig 
tillægge betydning.

Går publikum uden for veje og 
stier – som det jo er fuldt lovligt i 
skove tilhørende offentlige stiftelser 
og offentlige myndigheder – så er 
det ikke praktisk muligt for ejeren 
at sikre publikum mod skader som 
følge af faldende grene og træer. 

Man må som skovgæst – uanset 
faglige forudsætninger – skulle ac-
ceptere, at man ved at gå uden 
for veje og stier kommer nærmere 
naturen. Derfor kan en ejer ikke be-

skytte publikum mod naturens luner 
overalt i skoven. 

Skovforeningen mener at ejeren 
kun i helt særlige og helt grelle si-
tuationer kan pådrage sig et ansvar. 
Som eksempel kunne man måske 
pege på færdsel ind til et træ med 
en særlig kulturhistorisk værdi. 
I dette tilfælde vil der formentlig 
også med tiden være etableret en 
trampesti til dette træ. Og denne 
trampesti bør skovejeren så være 
opmærksom på.

Såfremt skovejeren kan gøres 
erstatningsansvarlig, vil ejendom-
mens erhvervsansvarsforsikring for-
mentlig dække et sådant krav. Men 
det er en god ide at tjekke sin egen 
forsikring.

1.b. Inviterede gæster, herunder afhol-
delse af ekskursioner
Særligt inviterede gæster færdes 
ikke i skoven under naturbeskyt-
telseslovens regelsæt. Derfor gælder 
reglen om eget ansvar som ud-
gangspunkt heller ikke – bortset fra 
situationer, hvor den enkelte måtte 
snuble over en gren e.l.

Ved afholdelse af ekskursioner 
bør ekskursionsværten derfor ori-
entere gæsterne om eventuelle pas-
sager undervejs, der kan udgøre en 
særlig risiko. Ekskursionsværten 
skal i forbindelse med konkrete eks-
kursionspunkter undlade at placere 
gæsterne direkte under/ved træer, 
der udgør en særlig risiko.

Udover ovennævnte forholdsregler 
mener Skovforeningen ikke, at ejerens 
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Er der opført en bro til brug for skovgæster må de forvente, at broen kan bru-
ges uden at der eksisterer en særlig risiko. Og sker der en skade som følge af 
mangler ved broen kanl ejeren givetvis gøres erstatningsansvarlig.



erstatningsansvar er mere vidtgående 
end i forbindelse med publikums 
almindelige adgangsret. Er gæsterne 
gjort opmærksom på de risici, der 
måtte eksistere og på trods heraf 
følger med på ekskursionen, så må 
der være tale om accept af risiko.

Men hvis der opstår en erstat-
ningspådragende situation, vil ejen-
dommens erhvervsansvarsforsikring 
formentlig dække et eventuelt krav.

1.c. Personer, der som led i deres 
arbejde færdes i skoven, f.eks. vogn-
mænd, der skal hente træ e.l.
Personer, der som led i deres ar-
bejde skal færdes i skoven må 
kunne forvente, at denne færdsel 
kan ske uden særlig risiko. På den 
anden side må de samtidig forven-
tes at have et større fagligt skov-
kendskab end skovens almindelige 
publikum. Dermed må de også være 
opmærksom på eventuelle særlige 
risici – og kunne undgå disse.

Der er derfor momenter, som 
trækker i retning af forventningerne 
til færdsel på offentlig vej (se neden-
for). Og der er momenter, som træk-
ker den modsatte vej på grund af 
den større faglige indsigt i risikoen.

Skovforeningen kan ikke udtale 
sig om en eventuel retssags udfald 
i en sag, hvor f.eks. en vognmand 
kommer til skade på grund af ned-
faldne træer/grene. Der har – Skov-
foreningen bekendt – heller aldrig 
været domstolsafgørelser inden for 
denne kategori.

For skovarbejdere har skovejeren 
en almindelig instruktionspligt om-
kring sikkerhedsbeklædning m.m. 
Dette synspunkt gælder formentlig 
også over for selvskovere o.l. (Her 
må dog henvises til et igangvæ-
rende arbejde/udredning via Natur-
styrelsen).

Det er også skovarbejdere, der 
skal fælde risikotræer o.l. Skovejeren 
vil kun kunne pålægges culpa-ansvar, 
hvis denne sætter en ukvalificeret 
skovarbejder / nybegynder på en 
for vanskelig opgave.

Den obligatoriske arbejdsskade-
forsikring vil i den situation dække 
eventuelle skader.

2. Skovens naboer
Forvolder skovens træer skade på 
personer/genstande på skovens 
naboareal er der også her tale om, 
at eventuelle erstatningskrav er be-
tinget af, at der er udvist culpa.

Det forhold, at grene fra skovens 
træer overskrider skelgrænsen er 
ikke et selvstændigt ansvarsområde 

hér. Der er således i hegnsloven reg-
ler om afskæring af grene, der over-
skrider skelgrænsen, ligesom der er 
regler for træer/grene, der udgør en 
sikkerhedsrisiko.

Herudover indeholder den dom-
merskabte naboret en række afgø-
relser på ”træområdet”.

Efter retspraksis kan ejeren af 
et træ ifalde erstatningsansvar for 
skade, der forvoldes ved at hans 
træer eller grene falder ned på 
nabogrunden. Ansvarsgrundlaget 
er igen culpa-reglen. Ejeren af træet 
har således erstatningsansvar, hvis 
ejeren var opmærksom på faren 
eller burde have opdaget denne ved 
almindelig agtpågivenhed.

Retspraksis har i en række til-
fælde lagt vægt på, om træets ejer 
har været advaret om faren, samt 
om denne har besiddet en forstlig 
ekspertise.

Falder et træ eller en gren ned 
på nabogrunden eller på en vej, er 
træets ejer forpligtet til at fjerne 
træet eller grenen snarest muligt. 
Det gælder uanset om træejeren i 
øvrigt er erstatningsansvarlig for 
hændelsen eller ej.

Såfremt der kan gøres et ansvar 
gældende over for skovejeren, vil 
dennes erhvervsansvarsforsikring 
normalt dække skaden.

3. Færdsel på offentlige veje gennem 
skove
Bilister og andre, der færdes på 
offentlige veje, og herunder veje, 
der går gennem skove, må have en 
forventning om, at en sådan færdsel 
kan ske uden særlig risiko – såvel i 
relation til vejens tilstand som i re-
lation til vejens omgivelser (skov).

Der har været en række retssager 
om ulykker, hvor træer er faldet ned 
på offentlig vej.

Sagerne er også hér vurderet ud 
fra, om der kan siges at være tale 
om et culpa-ansvar. Det vil sige, om 
ejeren har udvist forsømmelighed.

Havde ejeren set eller burde ejeren 
have set, at der var et træ, som ud-
gjorde en sikkerhedsrisiko?

I den seneste sag – som drejede 
sig om en kommunal skovejer (der 
var endvidere tale om gentagelses-
tilfælde) – har domstolen lagt be-
tydelig vægt på, om kommunen har 
ført et passende tilsyn.

Kommunen fortalte under retssa-
gen, at der kort tid før ulykken havde 
været tilsyn i bevoksningen. Imidler-
tid kunne kommunen hverken rede-
gøre for, hvem der havde foretaget 
tilsynet, hvornår dette havde fundet 
sted, eller hvad der var observeret.

Retten udtalte, at en visuel in-
spektion af træet af en fagkyndig 
person sandsynligvis ville kunne 
have afsløret det fatale rådangreb. 
Retten mente desuden, at en simpel 
undersøgelse af træet med en almin-
delig dolk eller lignende med sikker-
hed ville have afsløret rådangrebet.

Skovforeningen vurderer ikke 
umiddelbart, at dette er et særlig 
stærkt culpa-ansvar. For det stående 
træ tales kun om, at det ”sandsyn-
ligvis” kunne være afsløret af en 
fagkyndig person. 

At man med en almindelig dolk 
kunne have afsløret angrebet med 
sikkerhed antyder nærmest – hvil-
ket bestemt ikke kan være retstil-
standen – at man skal undersøge 
alle træerne med dolk før man kan 
bringe sig ud af et culpa-ansvar.

Skovforeningen mener, at rettens 
konklusion om udvist culpa bygger 
på, at kommunen burde have ført et 
mere intensivt (og dokumentérbart) 
tilsyn, da der tidligere var sket en 
lignende ulykke.

Hvis ejeren kan gøres erstatnings-
ansvarlig vil skovejerens erhvervs-

JURA
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I skove ejet af offentlige stiftelser og 
offentlige myndigheder er det fuldt 
lovligt at gå uden for veje og stier. 
Her er det ikke praktisk muligt for 
ejeren at sikre publikum mod skader 
som følge af faldende grene. Man må 
som skovgæst acceptere, at en ejer 
ikke kan beskytte publikum mod na-
turens luner overalt i skoven. 



ansvarsforsikring også dække i 
denne situation.

4. Særlige problemstillinger i urørte 
skove/bevoksninger
Et ganske særligt problem udgøres 
af urørte skove, hvor formålet netop 
er, at træerne skal henstå til natur-
lig død og henfald.

Her vil der pr. definition være 
træer som vælter, hænger i andre 
træer, taber grene o.l. Der vil der-
med også pr. definition være træer, 
som udgør en endog betydelig 
risiko. Dette er årsagen til, at man 
ikke bør udlægge urørte skovarealer 
op til offentlige veje, skovveje eller 
skovstier. 

I skove, hvor der er fladefærdsel, 
er problemet særligt stort. Man 
kunne hér eventuelt på strategisk 
udvalgte steder ved skiltning gøre 
opmærksom på, at der er tale om 
en urørt bevoksning, hvor risikoen 
for at træer vælter/grene falder ned 
kan være betydelig. Hvis publikum 
på trods af dette bevæger sig ind i 
området, må der være tale om en 
accept af risiko. 

Man kan ikke skilte sig ud af 
dette problem uden en veritabel 

skilteskov. Som skovejer vil man for-
mentlig i denne situation kunne hen-
holde sig til naturbeskyttelseslovens 
almindelige hovedregel: Færdsel 
sker på eget ansvar, og det er en 
accept af risiko, når man bevæger 
sig uden for veje og stier.

Også hér vil skovejerens er-
hvervsansvarsforsikring formentlig 
dække. Udlæg af urørt skov og an-
dre hensyn til biodiversiteten er en 
del af samfundets krav til skovdriften 
inden for skovlovens rammer. Denne 
manglende/mindre intensive drift på 
enkeltarealer er altså en del af den 
erhvervsmæssige aktivitet på ejen-
dommen som helhed.

Skovforeningens anbefalinger
Den første sag, der vakte betydelig 
offentlig opmærksomhed, kom frem 
i 1990. Denne fastslog princippet om 
culpa-ansvar og var ikke i nærheden 
af at antyde et objektivt ansvar.

Til gengæld blev der i denne 
sag gjort meget ud af – bl.a. via en 
syns- og skønsrapport – at det træ, 
der væltede og gjorde en bilist 100 
% invalid, var stærkt angrebet af 
råd, og at dette var åbenlyst synligt. 
Herudover var det et skærpende 

moment, at der kort forinden havde 
været en betydelig skovningsaktivi-
tet i området, hvor man ikke havde 
fjernet dette risikotræ.

Der er ingen tvivl om at det er 
ejerens ansvar at fjerne træer, der 
udviser svaghedstegn i en sådan 
grad, at der er en risiko for skader. 
Det medfører samtidig, at det er på-
krævet at foretage tilbagevendende 
tilsyn med træer op imod offentlige 
veje, skovveje og stier, der er sær-
ligt benyttede af publikum.

Den seneste dom, der dog – som 
nævnt efter Skovforeningens opfat-
telse – er lidt svag i argumentationen 
for, at der er et culpa-ansvar, lægger 
afgørende vægt på kravet til ejerens 
dokumentation af tilsynet. 

Skovforeningens anbefalinger til 
skovejerne er derfor:
-  Foretag jævnlige tilsyn med træer 

langs offentlige veje og skovveje 
og stier, der er særligt benyttede 
af publikum. 

-  Dokumentér alle tilsyn med person, 
tid og sted.

-  Suppler evt med fotodokumenta-
tion (måske lettest med mobilte-
lefonen) på steder, som særligt 
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Skovejeren bør føre jævnligt tilsyn med træer der står op til offentlig vej. Tilsynet skal kunne dokumenteres med sted, tids-
punkt og hvem der har foretaget det.



bør dokumenteres, f.eks. særligt 
gamle træer op til offentlig vej.

Indhold af tilsynspligten
Indholdet af tilsynspligten skal være 
en dokumentation for hvem, der har 
udført tilsynet, hvornår tilsynet er 
sket og dokumentation for de obser-
vationer man har foretaget.

Dokumentationen skal foreligge 
skriftligt med tydelig steds- og træ-
angivelse, eventuelt med fotodoku-
mentation og evt. GPS koordinater 
for træer man har under særlig ob-
servation. 

Bogen ”Risikotræer” indeholder 
en udmærket tjekliste til brug ved 
planlægningen af risikovurderingen.

Intensiteten vil afhænge af graden 
og karakteren af den offentlige færdsel 
samt af anvendelsen af naboarealer 
og tilstedeværelsen af gamle træer. 

Således vil kravene til ejerens do-
kumentation af at have gennemført 
tilsyn være størst ved træer, der er 
placerede op til offentlige veje og 
stier. Intensiteten af tilsynet skal 
være størst i gamle bevoksninger og 
ved gamle enkelttræer. 

Der kan ikke fastsættes eksakte 
tidsintervaller for tilsynets gen-

nemførelse. I gamle bevoksninger og 
gamle enkelttræer kan et tilsyn med 
ganske få års mellemrum være på-
krævet – endda hvert år ved gamle 
træer, der står op til færdselsårer 
med stor færdselsintensitet.

Også langs skovveje og stier bør 
man føre et jævnligt eftersyn – dog 
næppe så hyppigt som ved offentlige 
veje. Men observeres der ved den 
daglige færdsel f.eks. større enkelt-
grene på træer, der er knækkede, 
bør årsagen hertil straks undersøges 
nærmere – og der bør ageres herpå.

Hvis der på naboarealer findes 
boliger og andre bygninger tæt på 
skellet, bør der også hér foretages 
et jævnligt tilsyn og ageres på 

eventuelle svaghedstegn.
Ved markarealer i skel kan 

tilsynet være mere ekstensivt, da 
færdselen hér også er af en mere 
ekstensiv karakter.

Læs også
Iben Margrethe Skov og Simon Skov: 

Risikotræer. 285 sider. Forlaget 
Grønt Miljø 2011. Pris 437,50 kr inkl. 
moms plus ekspedition 25 kr. Købes 
hos www.dag.dk > Butik > Bøger. 
Omtalt i Skoven 11/11 side 492.

Når træer bliver farlige. Skoven 
11/11 side 494-496. Her gennem-
gås de vigtigste sager fra de se-
nere år.

JURA
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Gammel skov, og juletræsarealer, med robust plantemaskine, med rod/grenklipper. 
Uforpligtende tilbud gives!

Skovbrugsentreprise
Gentilplantning af  stormfaldsarealer 

Skoventreprenør Michael Pedersen Tlf. 20 33 67 13 . www.skovplant.dk

Maskinel/manuel plantning . Opsætning/nedtagning af  hegn . Oparbejdning af  juletræer/pyntegrønt  
Afskærmet sprøjtning/udlægning af  gødning . Manuel skovning

vredo danmark

Dutch-Dragon: Kraftig teknik til de professionelle skoventreprenører
Dutch Dragon flishuggere op til 760 hk  Dutch Dragon Press Collector udkørselsvogne  

 Dutch Dragon rodfræsere  Opbygning på Vredo multitrækker

www.vredodanmark.com
Vredo Danmark, Sønderbyvej 4, Sdr. Nissum, 6990 Ulfborg, tlf. 97 49 65 11, Salg: Askov Grud, mob. 22 52 62 81



Danmarksmestrene
Danmarksmesterskaberne i udkørsel 
med skovningsmaskine og i skov-
ning blev afviklet i forbindelse med 
Langesømessen.

Udkørsel
Kenneth Vinderslev, Silkeborg for-
svarede sit danmarksmesterskab i 
kørsel med udkørselsmaskine med 
en vindertid på 8 min 40 sek. 

Kun 30 sekunder efter fulgte Martin 
Hansen, Ringsted, mens tredje-pladsen 
gik til Michael Møller, Ringsted i tiden 
10 min.19 sek. 

Kenneth Vinderslev er selvstæn-
dig skoventreprenør, mens Martin 
Hansen og Michael Møller begge er 
maskinførere hos Skovrødderne i 
Ringsted.

Der var i alt 9 deltagere, som 
gennemførte en kvalifikationsrunde. 
Herefter deltog de 4 bedste i den 
endelige mesterskabskørsel.

Arrangementet er tilrettelagt af 
Dansk Skoventreprenør Forening 
og omfatter 3 discipliner med en 
udkørselsmaskine – terrænkørsel, 
præcisionslæsning og tårnstabling – 
gennemført på tid og med strafpoint 
for eventuelle fejl, som manglende 
præcision kan udløse.

Tiderne kan ikke sammenlignes 
med tidligere år, da både banefor-
hold og forhindringer er forskellige.

De to bedst placerede går videre 
til verdensmesterskabet, som afvikles 
ved Elmia 2013 i Jönköping.

Skovning
Jacob Vibe, Knebel blev ny danmarks-
mester i skovning. Vindertiden blev 
på 3 min. og 20 sek. 

Andenpladsen gik til Ole Storbank, 
Horsens i tiden 3 min. og 52 sek. tæt 
forfulgt af debutanten Tim Schmidt, 
Knebel med 3 min. og 53 sek. 

Der var 5 deltagere. Konkurrencen 
omfatter 5 motorsavsdiscipliner med 
sværd-vending, kvistning, hurtig-
skæring, fældning og skiveskæring. 

DM i skovning arrangeres af Dansk 
Sportshugger Klub i samarbejde med 
Dansk Skoventreprenør Forening.

Kilde: Pressemeddelelse 19.8.12
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Skove og naturejendomme – salg og vurdering
Aktuelle ejendomme:

Nordjylland:    

Himmerland:

Midtjylland:    

Sydjylland:    

Fyn:            

Vestjylland:

Bornholm:

Se mere på www.silvaestate.dk
eller kontakt Jesper Just Nielsen: 21 36 56 96 / Heine Fischer Møller: 21 46 62 45

 Kirkebakke Skovbrug – 66 ha

 Illeris Plantage – 31 ha

 Privat skov – 205 ha

 Møllebakken – 9 ha

Store Hestlund – 79 ha

Kibæk Hede – 50 ha 

Guldbergsminde – 32 ha

 Ålbæk Plantage – 28 ha

 Sydfynske småskove – i alt 31 ha

 Østerlundvej  – 26 ha

Gl. Skovgaard – 49 ha



Af Anders L. Jensen, 
KW-Plan ApS *)

I Aalborg Kommune er af-
prøvet en metode til at 
registrere træer der kan ud-
gøre en risiko for borgerne. 

På park- og vejarealer kan 
man med metoden doku-
mentere at der er foretaget 
tilsyn af enkelttræer. I skov-
områder kan man dokumen-
tere at der er lavet tilsyn på 
bestemte veje og stier.

I de seneste år er man i stigende 
grad blevet opmærksom på de ri-
sici, der er forbundet med  store og 
gamle træer ved områder med of-
fentlig færdsel.

Aalborg kommune og KW-PLAN 
har i samarbejde gennemført et pilot-
projekt omkring systematisk gen-
nemgang af relevante træer, herunder 
en registrering af risikotræer.

Formålet med projektet var at ud-
vikle et grundlag, som efterfølgende 
registreringer kan tage udgangs-
punkt i, herunder at:

•  Beskrive de forskellige risiko-
indikatorer

• Definere indsatsområder

•  Vurdere resurseforbruget ved 
systematisk registrering

•  Opbygge en struktur til dataind-
samling og efterfølgende data-
behandling

Pilotprojekt omfattede gennemgang 
af tre forskellige lokaliteter:

•  En vejstrækning med vejtræer

•  En skovvej/-sti

•  En kirkegård

De tre lokaliteter blev udpeget i 
samarbejde med Aalborg kommune. 
Herefter foretog KW-PLAN en syste-
matisk markgennemgang, hvor alle 
relevante træer blev tilset og risiko-
træer blev registreret. 

Efter endt markgennemgang 
udarbejdede KW-PLAN et sæt GIS-
data, hvor risikotræernes placering 
fremgik sammen med oplysninger 
om risiko-indikatorer. 

Hvad er et risikotræ?
I ”Vurdering af risikotræer 1” 
(Thomsen og Skov, 2007) defineres 
risikotræer som:

”… store gamle træer, som på 
grund af deres placering, skader og 
især svampeangreb er farlige for 
omgivelserne, fordi de kan vælte 
eller knække og dermed medføre 
skader på ting eller personer”.

Dette betyder at der er tre krite-
rier, der skal være opfyldt for at man 
kan kalde et træ for et risikotræ.
1.  Træet skal have en placering, 

hvor et evt. nedbrud vil kunne 
medføre en skade. 

2.  Træet skal være så stort at det 
potentielt kan forvolde en skade.

3.  Træet skal have tegn på svaghe-
der/risiko.

Som en del af forberedelsen til et 
systematisk tilsyn kan de to første 
punkter anvendes til at fravælge 
en række lokaliteter. Det er jo ikke 
nødvendigt at føre tilsyn på arealer, 
hvor træerne som følge af deres 
placering eller størrelse ikke kan 
medføre en skade. 

Når de relevante lokaliteter er 
udvalgt, sker selve tilsynet ved regi-
strering i marken af risikotræerne. 
Alle træer på lokaliteten tilses for 
indikatorer for svagheder - f.eks. 
frugtlegemer fra svampe, barkska-
der, uheldig kronestruktur, rodska-
der m.m. Ud fra disse indikatorer 
vurderes, om træet skal kategorise-
res som et risikotræ.

Det er ikke alle indikatorer som 
er lige tydelige hele året. Derfor er 
det vigtigt at planlægge tidspunk-
tet for tilsynet, så det er muligt at 
erkende så mange af de relevante 
indikatorer som muligt. 

Kronestrukturen ses f.eks. bedst 
om vinteren når der ikke er blade 
på træerne. Til gengæld kan krone-
symptomer som misfarvede blade 
og afløvethed kun erkendes om 
sommeren. Hertil kommer at en 
række svampe kun har synlige frugt-
legemer i sensommeren/efteråret. 

Registreringer
Ved pilotprojektet i Aalborg kom-
mune blev det besluttet at tildele en 
række træer kategorien ”observati-
onstræer”. 

SKOVDYRKNING – JURA 
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Registrering af 
risikotræer

Lokalitet Tilsete 
træer

Observations-
træer

Risikotræer I alt

Vejtræer 63 stk 7 stk (11%) 2 stk (3%) 9 stk (14%)

Skovvej 256 stk 15 stk (6%) 6 stk (2%) 21 stk (8%)

Kirkegård 252 stk 26 stk (10%) 5 stk (2%) 31 stk (12%)

Figur 1. Tilsete og registrerede træer i Aalborg Kommune fordelt på lokaliteter. 
Tal i parentes viser % af tilsete træer.

*) KW-PLAN ApS blev startet i 1984 med 

det formål at udføre driftsplanlægning og 

korttidsplanlægning for dansk skovbrug.

KW-PLAN ApS er i dag et anpartsselskab 

med 5 medarbejdere og har kontorer på 

Sjælland og i Jylland.



Observationstræer er træer med 
en eller flere indikatorer på svag-
heder. De vurderes dog ikke at have 
en umiddelbar forøget risiko for 
nedbrud og bør derfor ikke katego-
riseres som risikotræer.

Observationstræer blev registreret 
således, at de kunne holdes under 
skærpet tilsyn og evt. opgraderes 
til risikotræer, såfremt der skulle 
fremkomme yderligere indikatorer 
på svagheder. 

For hvert observationstræ blev 
der udarbejdet en kort vejledning 

om hvilke symptomer der kan med-
føre en opgradering til risikotræ og 
en beskrivelse af hvornår tilsynet 
med træet bør foregå.

Både risikotræer og observations-
træer blev registreret med en GPS-
koordinat og en beskrivelse af de 
indikatorer der blev observeret.

Pilotprojektet omfattede som 
nævnt tre forskellige lokaliteter, 
hvor i alt 571 træer blev tilset. Ud 
af disse 571 træer blev 48 træer (8,4 
%) udpeget som observationstræer 
og 13 træer (2,3 %) blev udpeget 

som risikotræer. Tabellen viser 
fordelingen af træer på de tre loka-
liteter.

Dokumentation
Der er en tendens til at der ved ret-
sager omkring risikotræer i stigende 
grad lægges vægt på at der kan do-
kumenteres et tilsyn af træerne.

Da sådanne sager som oftest 
omhandler træer, der ikke er regi-
streret som risikotræer, er det ikke 
nok at have dokumentation for de 
registrerede risikotræer. 

Der skal også foreligge en doku-
mentation af tilsynet med træer, der 
ikke er vurderet til at være risiko-
træer. En sådan dokumentation bør 
som minimum indeholde oplysninger 
om hvem der har udført tilsynet, og 
hvornår tilsynet er udført.

Som en del af pilotprojektet af-
prøvede KW-PLAN en ny metode 
til denne dokumentation. Her blev 
registrantens position løbende re-
gistreret ved hjælp af GPS, der ud 
over en position også registrerer 
tidspunktet.  

Metoden har vist sig meget brug-
bar. Den kan på vej- og parkarealer 
med spredte træer dokumentere 
tilsynet ned på enkelttræniveau, da 
det tydeligt fremgår af målingerne 
hvilke træer registranten har været 
i nærheden af. I skovarealer kan 
metoden anvendes til at dokumen-
tere hvilke vej- og sti-strækninger 
der er tilset. 
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SKOVDYRKNING – JURA 

Figur 2. De registrerede observationstræer (gule cirkler) og risikotræer (røde 
cirkler)

Figur 3. Registrantens positioner under markgennemgang (blå pletter). Be-
mærk at der er et træ som ikke er blevet tilset (markeret med rød pil).

Figur 4. Eksempel på udstyr som an-
vendes ved registreringen.



Af Jan Skriver

Natravnen er et studium i 
camouflage, og mange har 
overset natravnen når den 
ligger på rede.

Natravnen foretrækker 
områder med skovrydninger, 
skovbryn og hede, der stø-
der op til nåletræsplantager.

- Så er der natravn i plantagen, lød 
det fra Villy i telefonen. Han ringede 
midt i siestaen, hvor jeg tænkte på 
alt andet end natravne.

- Jeg er der fluks, så snart vejret 
vil, svarede jeg.

Dagen efter var tæppet af skyer 
trukket til side, og der var udsigt til 
en klar aften og nat.

Så jeg drog af sted mod den nord-
jyske klitplantage, hvor naturvejleder 
Villy Købsted Hansen havde opsnuset 
en natravn, der lå på æg eller små 
unger.

Mester i camouflage
For næsten fem år siden aftalte jeg 
med Villy, at han skulle give mig et 
ring, hvis en natravn i hans distrikt 
var i syne.

Dengang var jeg helt på det rene 
med, at sådan en aftale hvilede på 
usikker grund. Ikke på grund af 
Villy, der er en ordholdende mand, 
men på grund af natravnen, som 
man aldrig ved, hvor man har.

Denne spøjse fugl er en af den 
danske naturs mestre udi camou-
flagens kunst.
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Skovbundens mester
i gemmeleg

På dette billede ser man en natravn som ligger på rede – hvor er den? Fotografen er 4 meter fra fuglen, og billedet er 
taget med normaloptik. 



Selv om man leder målrettet i de 
skove, hvor den lever, er det langt 
fra sikkert, at man nogensinde fin-
der fuglen. I de lyse timer flader den 
ud og falder i med sine omgivelser, 
så man tror, at det er løgn.

Og den stoler på sin evne til at 
blive ét med sit terræn, hvilket jeg 
snart skulle opleve.

På nært hold
Talrige gange har jeg været af sted 
i sommernatten for at lytte til nat-
ravnens snurrende sang og set den 
jage natsværmere i en siksakkende 
silhuet op mod aftenrøden.

Men jeg havde aldrig sådan for 
alvor oplevet fuglen tæt på og nær-
studeret dens dragt.

Nu var chancen der. Forhistorien 
var klassisk; en skovarbejder havde 
skræmt natravnen op fra reden, og 
så var den afsløret. Via Villy gik be-
skeden til mig, og sådan gik det til, 
at vi mødtes med natravne på hjer-
nen et par timer før skumringen.

- Nu er vi mindre end 20 meter 
fra fuglen, sagde Villy, da vi var 
kommet frem til en åben gryde i 
klitplantagen, hvor bunden bestod 
af rensdyrlav, mosser og visne nåle 
fra fyrretræer.

Jeg satte øjnene på stilke og stir-
rede, så jeg bildte mig ind, at jeg 
kunne se en myre i øjnene. Men jeg 
så kun mosser og laver og kviste på 
kryds og tværs.

- Lad os liste lidt tættere på; nu 
er der 10 meter til natravnen, sagde 
Villy med dæmpet stemme.

Det hjalp ikke.

Øjne på klem
Først på fem meters afstand fik jeg 
øje på natravnens konturer.

Den kiggede på os gennem smalle 
sprækker.

- Når natravnen åbner sine øjne på 
klem, er vi på nippet til at være for 
tæt på. Så er den på vagt, sagde Villy.

Det var et fint signal. Vi blev 
enige om at der ikke var grund til at 
nærme sig yderligere.

Der sad vi så, knap fem meter 
fra natravnen, der snart lukkede 
sine øjne og blundede. Der var jo 
ingen grund til at stå tidligt op i 
aften, bare forbi et par væsener 
kom forbi. I natravnens bevidsthed 
var vi næppe andet end tobenede 
kronhjorte.

Vi forlod natravnen en halv time, 
før solen gik ned og overlod scenen 
til natten.
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DYRELIV

En natravn jager i skumringen. Den flyver næsten som en guldsmed. Den kan 
jage, den kan svirre, den kan styrtdykke og den kan stige alt efter, hvor der er 
føde af flyvende insekter, bl.a. natsværmere.

Nærbillede af natravnen på rede med to unger. På det store billede findes den 
lidt til højre for midten, lige under den lille bjergfyrgren med grønne nåle.

Når man kommer tæt på åbner natravnen sine øjne som en sprække.



Jagtmarker over træerne
Oppe fra toppen af klitten var der 
udsyn til natravnenes jagtmarker. 
I skumringen så vi dem sikke og 
sakke i luften lige over bjergfyrrene. 

En natravn flyver næsten som en 
guldsmed. Den kan jage, den kan 
svirre, den kan styrtdykke og den 
kan stige alt efter, hvor føden af 
flyvende insekter befinder sig i him-
melhavet.

Parret fik to unger på vingerne. 
Selv om sommeren var klam og kø-
lig fandt natravnene tilstrækkeligt 
med føde, sikkert fordi de kendte 
deres territorium og vidste, hvor 
der på blæsende og regnfulde dage 
var læ og masser af insekter i natten.

Nu da sensommeren er blevet til 
efterår, er de hemmelighedsfulde 
natravne på vej mod deres vinter-
kvarterer i Afrika.

DYRELIV / KORT NYT
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Natravn
(Caprimulgus europaeus)
Tidligere var natravnen stærkt knyttet til de store, åbne jyske heder. I 
takt med at hederne er blevet opdyrket og lynghederne er groet til, er 
natravnen blevet nåletræsplantagernes og klitplantagernes fugl.

Natravnen findes især i nåletræskove, især fyr på sandet bund. Skoven 
skal helst veksle mellem rydninger, skovbryn og flader med hede, der 
støder op til plantager. Området skal være ret åbent og gerne med større 
træer hvor der findes mange nataktive insekter. Fuglen søger væk når 
arealet er groet sammen efter 13-15 år.

Danmarks bestand af natravne har været stabil de seneste tredive år 
på omkring 500-600 par. Men fuglenes yngleområde er blevet forskudt 
mod nord og vest. Klitplantagerne i Nordvestjylland og syd for Skagen er 
sammen med området fra Ho Bugt og til Ringkøbing Fjord de væsentlig-
ste terræner for natravne i Danmark.

I det midtjyske findes en bestand i plantagerne syd for Silkeborg og 
Herning. På Øerne er det kun Tisvilde Hegn i Nordsjælland som kan møn-
stre en bestand, som matcher de jyske terræner.

Natravnen opdages kun sjældent, da den om dagen sidder ubevægelig 
og sover, camoufleret af sin gråbrune fjerdragt. Som følge af den natlige 
levevis er øjnene store og med et spejlende lag ligesom hos pattedyrene. 

Flugten minder noget om en ugle, og man bemærker den lange hale og 
hos hannen de hvide pletter i vingen og på halen. I yngletiden fra sent forår 
til hen på sommeren høres hannens snurrende sang fra de tidlige nattetimer. 

Den syngende han kan også frembringe en klappende lyd ved at slå 
vingerne sammen i flugten. Man kan lokke natravnen til sig ved at klappe 
i hænderne og dermed efterligne en konkurrerende han. 

Der knytter sig megen overtro til fuglen, bl.a. fordi den flyver om nat-
ten. Det varsler ulykke, hvis man ser gennem «hullet» i vingen, fremkaldt 
af den hvide vingeplet. Natravnen er blevet kaldt gedemalker, fordi man 
troede den levede af at malke geder om natten.

Æggene lægges direkte på jorden, evt. i en lille fordybning. Den lægger 
to æg og når normalt to kuld om året, da hannen overtager yngelplejen, 
når ungerne er to uger gamle. 

Føden består udelukkende af forskellige nataktive insekter, som fanges i 
flugten. Natravnen jager ved hjælp af synet og har omkring det korte næb 
små stive børster, som hjælper til at lede insekterne ind i det enorme gab.

Vingefang: 54-60 cm. Længde: 27 cm. Vægt: 75-100 g.
Natravnen er fredet og opført på EF-fuglebeskyttelsesdirektivets liste I. 

Den er i tilbagegang i Europa på grund af mangel på hedearealer.
Kilde bl.a. www.dof.dk

Kinas skove vokser
60 mio. ha mere på 20 år
Mens Verdens samlede skovareal 
går tilbage år for år er der ét sted 
hvor skovarealet vokser kraftigt. 
Kina har øget sit skovareal fra 134 
mio. ha i 1992 til i dag 195 mio. ha. 
En vækst på 61 mio. ha eller 15 
gange Danmarks areal.

Og skovarealet skal fortsat vokse. 
Det er planen at i 2020 skal der 
være 223 mio. ha, svarende til 23% 
af Kinas landareal.

I samme takt er den stående ved-
masse vokset, fra 10,1 mia. m3 i 1992 
til i dag 13,7 mia. m3. Startskuddet 
til bølgen af skovrejsning gik med 
FNs miljøkonference i Rio i 1992.

Et af formålene med skovrejsnin-
gen er at stoppe ørkenspredningen. 
Sidst i 90’erne voksede ørkenen 
med 340.000 ha om året, men i dag 
falder ørkenarealet med 170.000 ha 
om året. Behovet for at standse ør-
kendannelsen er især i de øvre dele 
af Yangtze dalen, i stenørkenerne i 
SV-Kina og i det nordvestlige løss-
plateau.

Kilde: www.chinadaily.com.cn 
4.6.12, 5.6.12, 12.3.12

Løvfrø kvækker igen
Udsat i Århus Kommune
Løvfrøen forsvandt fra Århus 
Kommune i 1940’erne. De vigtigste 
årsager var at vandhullerne var op-
fyldt eller drænet, eller de var groet 
til i vandplanter eller buske.

Midt i 80’erne besluttede man at 
prøve at få frøen tilbage. Den nær-
meste bestand var dengang syd for 
Vejle og kunne næppe indvandre 
naturligt. Derfor blev der i årene 
1985-1987 udsat 6000 haletudser i 
20 vandhuller i den sydlige del af 
kommunen. I samme område blev 
der også restaureret eller nyanlagt 
mange vandhuller.

Siden da har løvfrøen spredt sig. 
Efter godt ti år, i 1998, var der 1060 
kvækkende hanner i 65 vandhuller, 
og i 2010 var man oppe på 1029 
kvækkende hanner i 116 vandhuller. 
Løvfrøerne spreder sig hele tiden 
til nye vandhuller, men antallet af 
kvækkende hanner ser ud til at sta-
bilisere sig omkring godt 1000 stk.

Kommunen laver fortsat restau-
reringer af de bedste vandhuller, og 
man etablerer samtidig nye huller.

Kilde: Teknik og Miljø maj 2012



421SKOVEN 9 2012



DIF mener, at idrætten skal 
sikres bedre udfoldelsesmu-
ligheder i naturen.

DIF er overbevist om, at 
det er muligt at øge antal-
let af danskere, der dyrker 
idræt i naturen året rundt 
og samtidig bevare en na-
tur i balance. 

I Skoven 8/12, side 372, omtalte vi 
kort ”Miljø- og Naturpolitisk Udspil” 
som blev udsendt af Danmarks 
Idræts-Forbund i juni. DIF har givet 
udtryk for at der ikke var tale om 
en korrekt fremstilling af DIFs mål. 
Redaktionen har derfor valgt at of-
fentliggøre indledningen samt afsnit 8 
og 9 i DIFs udspil. Red.

Indledning
Danmark står sammen med resten 
af verden med en klimaudfordring. 
Den globale opvarmning skal tøjles, 
der er knaphed på naturressourcer, 
herunder fossile brændstoffer, og vi 
skal generelt beskytte vores natur-
områder.

Alle parter i det danske samfund 
skal hjælpe til – det gælder også 
idrætten. DIF har gennem en år-
række værnet om naturen og dan-
skernes adgang til den og på samme 
tid taget et stort miljøansvar. Fra 
idrættens side vil vi fortsætte denne 
indsats og yde vores bidrag til at 
løse de nuværende og kommende 
udfordringer på området. 

DIF er idrættens største organi-
sation og har 1,7 millioner medlem-

mer, der dyrker idræt i vores 11.000 
foreninger. Den volumen betyder, at 
vi fra DIF’s side via holdningsbear-
bejdning og miljøtiltag kan gøre en 
forskel i det samlede billede.

I DIF ser vi et stort potentiale i 
at skabe vækst i samfundet gennem 
miljørigtig udvikling på idrætsom-
rådet. Miljø skal tænkes ind i idræt-
tens hverdag – i forbindelse med 
den daglige træning i foreningerne, 
i forbindelse med afholdelse af 
store idrætsarrangementer og i for-
bindelse med etablering og drift af 
idrætsanlæg.

Med dette oplæg viser vi, hvor-
dan vi har tænkt os at spille ind på 
områderne miljø og natur. Vi giver 
nogle bud på, hvordan idrætten kan 

yde sit bidrag på miljøområdet, og 
vi peger også på, hvordan naturen 
på en hensynsfuld måde kan anven-
des som en billig og inspirerende 
idrætsarena.

DIF’s indsats fokuserer på følgende 
ni områder
1)  Idræt og miljø i et internationalt 

perspektiv
2)  Idrætsarrangementer og miljø
3)  Fra miljøudfordringer til fremskridt
4) Miljøpris og certificering
5)  Planlovens betydning for idræts-

deltagelse
6) Danskernes tilknytning til vand
7) Miljørigtigt idrætsbyggeri
8) Mere idræt under åben himmel
9)  Hensyn og rummelighed i naturen

FRILUFTSLIV
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Miljø- og 
naturpolitisk udspil 
fra Danmarks Idræts-Forbund

Mange af idrættens specialforbund orienterer sig i stigende omfang mod natu-
ren. Det er sket i idrætter som kano-kajak, roning, orientering, ski og cykling.



8. Mere idræt under åben 
himmel
Ifølge en ny europæisk undersøgelse, 
”Understanding the game – Sport 
Participation”, topper den danske 
befolkning listen over de mest fysisk 
aktive i Europa. 

Undersøgelsen slår samtidig fast, 
at megen motion sker uden for de 
traditionelle idrætsanlæg, og det 
stemmer helt overens med resulta-
terne fra Idrættens Analyseinstituts 
undersøgelse ”Danskernes motions- 
og sportsvaner”. 

Naturen og den almindelige of-
fentlige infrastruktur i de bolignære 
områder spiller således en markant 
rolle i forhold til de traditionelle 
indendørs idrætsfaciliteter og i 
forhold til at kunne opfylde regerin-
gens målsætning om, at danskerne 
skal være mere fysisk aktive. 

DIF-idrætten har de seneste år 
reageret på danskernes ønske om at 
dyrke idræt i naturen, og mange af 
vores specialforbund har i stigende 
omfang orienteret sig mod naturen. 
Det er sket i idrætter som kano-kajak, 
roning, orientering, ski, cykling og 
i helt nye tiltag som trec (naturrid-
ning), rulleski, åben vand-svømning, 
krolf (blanding af kroket og golf, red.).

DIF mener:
Det er DIF’s klare holdning, at idræt-
ten skal sikres bedre udfoldelses-
muligheder i naturen. Det gælder i 
den klassiske natur (skove, åbent 
land, vandløb, havet etc) og den 
bynære natur. 

Danskerne har de seneste år i 
højere og højere grad fundet glæde 
ved at dyrke deres idræt og mo-
tion i naturen, og vi vil skubbe på 
den udvikling. Erfaringer viser, at 
relativt beskedne offentlige investe-
ringer i udendørs idrætsfaciliteter 
giver et enormt afkast i form af øget 
fysisk aktivitet. 

Eksempelvis er der et meget højt 
aktivitetsniveau på de nyopførte 
kunstgræsbaner til fodbold. Læren 
herfra er, at hvis faciliteten er i 
orden, så er vejret ikke en begræn-
sende faktor i forhold til aktivitets-
niveauet – heller ikke om vinteren.

Den erfaring bør kommuner 
bruge til at udvikle nye faciliteter i 
den bynære natur, som kan tilfreds-
stille danskernes behov for at dyrke 
idræt under åben himmel. De bar-
rierer, som idrætten fortsat møder 
i forhold til at benytte naturen som 
en ”grøn idrætsarena” må identifice-
res, så der kan indledes drøftelser 
med de relevante parter. 

Forskere fra Århus Universitet 
har eksempelvis netop konkluderet, 
at adgang til randzoner ikke skader 
biodiversiteten, hvis adgangen sker 
på en hensynsfuld måde. Det bør 
være i alles interesse – både den 
enkelte borger og det offentlige – at 
danskerne får adgang til at dyrke 
idræt i de naturområder, der ligger 
tæt på deres bopæl.

Derfor vil DIF:
- Udbygge samarbejdet med Natur-
styrelsen om at udbrede mountain-
bikeruter, skiløjper, løberuter og 
andre motionsfremmende ruter til 
alle styrelsens enheder

- Tilskynde kommunerne til at ud-
bygge samarbejdet omkring orien-
teringsprojektet ”Find vej i DK”, så 
de nye 120 baner med faste poster 
rundt i landet kontinuerligt øges og 
kvalitetsudvikles.

- Tilskynde regeringen til at ind-
føre en godkendelsesordning, der 
skal sikre bevarelsen af vigtige mo-
tionsstier, når der sker nedlægning 
af stier, eksempelvis ved landbrugs-
sammenlægninger.

- Sikre adgang til at stå på ski på 
snedækkede marker, når det kan ske 
uden at gøre skade på afgrøder.

- Foreslå adgang til de dyrknings-
fri arealer langs vandløb, og især 
pege på adgangen til bræmmer fra 
vandsiden

- Samarbejde med specialforbund 
og fonde om at udvikle nye typer 
”outdoor-idrætsfaciliteter” i naturen.

9. Hensyn og rummelighed i 
naturen
Danmark er et befolkningstæt land. 
Det betyder, at der er mange parter, 
der gerne vil have adgang til naturen 
og benytte den. 

Det betyder samtidig, at en øget 
adgang til naturen nødvendigvis 
skal gå hånd i hånd med et hensyn 
til samme natur. Af samme årsag 
oprettes der fremadrettet en stilling 
som DIF Naturvejleder via midler fra 
DIF, Friluftsrådet, og Dansk Oriente-
rings-Forbund. 

Hensynet skal ikke kun gælde i 
forhold til naturen, men også i for-
hold til de forskellige grupper, der 
benytter naturen. Disse brugere kan 
til tider have modsatrettede interes-
ser. Derfor er det nødvendigt med 
en indbyrdes rummelighed baseret 
på respekt og tolerance.  

DIF mener:
DIF er overbevist om, at det er mu-
ligt at øge antallet af danskere, der 
dyrker idræt i naturen året rundt og 
samtidig bevare en natur i balance. 

DIF er meget bevidst om, at en 
øget idrætsadgang til naturen ikke 
må skade hverken naturen eller 
andre brugere af naturen. Sker der 
skade på naturen, vil det være 
kontraproduktivt for det fremtidige 
arbejde med at skabe bedre vilkår 
for danskerne til at kunne dyrke 
idræt under åben himmel. 

Forskellige brugere af naturen 
skal være åbne over for hinandens 
aktiviteter og mødes i fælles for-
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DIF er meget bevidst om, at en øget idrætsadgang til naturen ikke må skade 
hverken naturen eller andre brugere af naturen.
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ståelse. Det sker heldigvis i dag, 
hvor der er meget få klager over 
idrætsudøvernes adfærd sammenlig-
net med det antal, der dyrker deres 
idræt i naturen. 

Idrættens egne aktører skal også 
udvise en indbyrdes forståelse for 
hinandens aktiviteter baseret på 
rummelighed og tolerance.

På disse områder skal DIF spille 
en vigtig rolle som formidler af reg-
ler for god adfærd i forhold til vores 
medlemmer og specialforbund. Og 
vi skal engagere os i samarbejdet 
med andre naturaktører for at skaffe 
os den viden, som skal formidles 
videre i organisationen.

Derfor vil DIF:
- Igangsætte og udføre en landsdæk-
kende kampagne, der sætter fokus 
på god og hensynsfuld opførsel i 
naturen og rummelighed i forhold til 
de øvrige brugere.

- Igangsætte naturvejledning i 
mindst 10 af vores specialforbund.

- Tænke ud over vores special-
forbund og medlemmer og forsøge 
at nå de u- og selvorganiserede ud-
øvere med kampagnevirksomheden, 
bl.a. via forhandlere og udlejere af 
sports- og friluftsudstyr.

- Gennem vores repræsentanter i 
statsskovenes brugerråd og Frilufts-
rådets kredse sætte fokus på rum-
melighed i naturen.

- Opfordre kommunerne til at 
oprette brugerråd i forbindelse med 
rekreative lokaliteter og dermed 
understøtte Natura 2000-planlæg-
ningen.

- Sørge for, at specialforbund kan 
udveksle erfaringer på området i 
Natur og Miljø Forum, som faciliteres 
af DIF fast hver anden måned. 

DIFs udspil

DIFs Miljø- og Naturpolitiske udspil. 24 

sider, illustreret. Kan læses på www.dif.dk > 

Økonomi og politik > Politik > DIFs politikker.

Fotokreditering: Roning: DFfR. Oriente-

ring: DOF. Golf: DGU.
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Vellykket kampagne
Hold Danmark Rent virker

Over en million danskere har hørt 
om kampagnen ”Rene Veje Nu” som 
går ud på at undgå henkastet affald 
langs vejene.

10 % af bilisterne siger at de nu 
er helt holdt op med at smide affald 
ud af bilen, og 28 % smider sjældnere 
affald ud af bilen. Det betyder, at 
hele 38 % af bilisterne har ændret 
adfærd i forhold til for to år siden. 

41 % af bilisterne angiver, at de 
har ændret adfærd fordi der i de 
sidste par år er kommet øget fokus 
på ikke at smide affald. 

Skraldeposer
For to år siden viste en undersøgelse 
at der var behov for løsninger til 
at komme af med affald mens man 
kørte bil. Derfor udviklede man lom-
meskraldeposer. 16 % af bilisterne 

nævner det som en direkte årsag til 
deres ændrede adfærd, at de har en 
affaldsløsning i bilen.

42 % af bilisterne forbereder sig 
i dag ved at medbringe en skralde-
pose i bilen. For bilister der kører 
over 30.000 km om året er det helt 
oppe på 57 %.

En anden løsning er store skral-
detragte hvor man kan smide affald 
ned, mens man sidder i bilen. (Se 
Skoven 12/11, s. 549). De har været 
afprøvet ved rastepladsen Ejer 
Bavnehøj og nu også ved flere af 
McDonald’s Danmarks restauranter. 

Kampagnerne
Kampagnerne finansieres i høj grad 
gennem partnerskaber mellem det 
offentlige, privat erhvervsliv og det 
frivillige Danmark. Hold Danmark 
Rent har brugt 200.000 kr af sine 
egne grundmidler på vejkampag-
nen i 2011. Partnerne bidrager med 

kontanter, arbejdstid og synlighed 
gennem netværk, og kampagnens 
samlede værdi udgør derfor mindst 
5 mio. kr. 

Hold Danmark Rent blev formelt 
etableret i 2008. 

Rene Veje Nu gennemføres i 2012 i 
et partnerskab mellem Dansk Retur-
system, Cocio A/S, Sund&Bælt, FDM, 
Business Danmark, McDonald’s 
Danmark, Audi, Sylvester Hvid & Co. 
samt Hold Danmark Rent. 

Rene Veje Nu gennemførtes i 2011 
i et partnerskab mellem Dansk Re-
tursystem A/S, Sund & Bælt, Vejdi-
rektoratet, FDM, Lastbiltransport.dk, 
Q8, McDonald’s, Business Danmark 
og Sylvester Hvid og Co. Herudover 
deltog Kolding og Esbjerg Kommune 
samt en lang række frivillige. 

Kilde: Pressemeddelelse 12.6.12

Forskellige brugere af naturen skal være åbne over for hinandens aktiviteter. 
DIF vil prøve at nå de uorganiserede udøvere med kampagner gennem bl.a. 
forhandlere af udstyr. 



AHWI GRENKNUSERE og RODFRÆSERE 
Effektive – også i juletræskulturer 

Grenknuser type FM500-2000 Rodfræser type RFL700-2000 

• Knusning af skrottræer i spor 
• Knusning af enkelte rækker
• Knusning af stubbe i kørespor
• Knusning af hele stykker  

•  Effektiv ved omlægning til ny kultur eller 
tilbage til landbrugsjord 

•  Sønderdeler stubbe op til 30 cm i én 
arbejdsgang 

• Arbejdsdybde op til 30 cm i én arbejdsgang 

Wirtgen A/S · Taulov Kirkevej 28 · 7000 Fredericia
Tlf. 75 56 33 22 · Fax 75 56 46 33 · e-mail: wirtgen@wirtgen.dk

For nærmere oplysninger kontakt:

Begge maskiner fås i forskell
ige 

arbejds bredder og stø
rrelser, og til traktor

er med 

en ydelse fra ca. 100 HK op til 400 HK.

• Skovningsmaskiner

• Skovningsaggregater

• Udkørere

• Selvkørende flishuggere

Højeffektive løsninger
til skovbruget

Silvatec Skovmaskiner A/S · Fabriksvej 6, DK-9640 Farsø
Tel: +45 9863 2411 · Fax: +45 9863 2522 · www.silvatec.com

Silvatec’s produktlinier er designet i
tæt samarbejde med de mest erfarne
skoventreprenører og giver sammen med
Danmarks største serviceafdeling dedikeret
til skovmaskiner en optimal driftsøkonomi
og indtjening igennem hele levetiden.



Skovrider Henrik Staun giver 
i en skovfaglig selvbiografi 
et spændende indblik i sit 
arbejde i godsskovbruget 
gennem en menneskealder. 

Men mest imponerent bli-
ver man over, hvad der kan 
nås i en lang, aktiv pensio-
nisttilværelse.

Skovrider Staun er netop fyldt 90. I 
den anledning har Skovhistorisk Sel-
skab overtalt ham til at skrive sine 
professionelle erindringer.

Skriveriet har været begunstiget af, 
at Staun har ført en omhyggelig dag-
bog. Udgivelsen har desuden været 
begunstiget af de tusindvis af billeder, 
som Staun som dygtig amatørfotograf 
har taget gennem alle årene.

Staun blev født i 1922 på en gård 
nær Ryslinge på Midtfyn. Efter forst-
kandidateksamen i 1947 ansat ved 
Valdemars Slot på Tåsinge. Siden 
har Staun været beskæftiget – som 
assistent og senere skovrider – ved 
skovdistrikter på Sydøstfyn, på 
Tåsinge og på Langeland. Heraf 31 
år som skovrider på Tranekær hos 
familien Ahlefeldt-Laurvig.

Gennem bogen får vi en beskri-
velse af udviklingen i skovdyrknin-

gen, skovteknikken, administrations-
forholdene og skovpolitikken fra 2. 
verdenskrig og til i dag. Beskrevet 
af en, der selv var med hele vejen.

Hvilken udvikling, når man ser 
den beskrevet! 

Skovbrugets utrolige 
udvikling
Fra plantning af bøg på 5x100 cm i 
håndgravede riller (200.000 planter/
ha!) til nutidens maskinplantning 
på stor afstand. Fra håndsav over 
motorsav til vore dages entrepre-
nørmaskine. 

Fra det intensivt administrerede 
godsskovbrug med et ret stort an-
tal egne funktionærer (Tranekær 
på 1500 ha havde 1 skovrider, 1 
forstassistent og 4 skovfogeder) til 
de senere tiders konsulent- og en-
treprenørskovbrug med langt færre 
skovbrugsuddannede ansat. 

Bogen har stor vægt på de per-
sonlige relationer. Der er gode 
portrætter af mange, som Staun har 
mødt på sin vej. Godsejerne som 
arbejdsgivere, kollegerne, ansatte 
skovfogeder, og frem for alt skov-
arbejderne. Det er bemærkelses-
værdigt, hvor positivt de fleste 
mennesker tager sig ud. Var de vir-
kelig så dygtige og så charmerende? 
Ja, i Stauns øjne var de.

Blandt andet får Stauns forgæn-
ger, skovrider Fløytrup, en meget 
positiv omtale (’konservativ i ordets 
bedste betydning’). 

Han sværgede til et meget tradi-
tionelt skovbrug, hvor skovene blev 

LITTERATUR
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For Skoven
- en skovriders tilbageblik

”For Skoven – en skovriders tilbage-
blik”. Udgivet af Skovhistorisk Selskab. 
Indbundet, 212 sider og rigt illustreret. 
Format 26 x 21,5 cm. ISBN 978-87-91043-
04-8. Pris: Kr. 200 kr. til medlemmer, 
285 kr. til ikke-medlemmer. Se nærmere 
på www.skovhistorie.dk > Bogsalg

”For Skoven – en skovriders tilbage-



drevet langsigtet og stabilt. Med en 
nåleskovsandel under 10%, med me-
get planterige ege- og bøgekulturer, 
med en meget svag udhugning og 
med løvskoven drevet i høje om-
drifter på op mod 150 år. Sikkerhed, 
soliditet og vedmasse. 

Og Fløytrups charmerende slogan 
citeres: ’Enhver forandring – selv til 
det bedre – er mig inderligt imod’.

Blandt de mange personlige be-
skrivelser handler de varmeste nok 
om skovarbejderne, som Staun ge-
nerelt må have haft det bedste for-
hold til, selv om han ikke var deres 
daglige arbejdsleder:

’Skovarbejderne var i en klasse for 
sig selv. De allerfleste af dem var af-
klarede og robuste, tænksomme og an-
svarsbevidste mennesker…..Det er mig 
en stor glæde at fortælle om skovarbej-
derne som de helstøbte, afklarede og 
reelle mennesker, de var’. Derefter 
er der individuelle portrætter af en 
lang række af skovarbejderne.

At Staun var og er et mildt og 
venligt menneske, kommer også til 
udtryk i hans holdning under besæt-
telsen. Stor sympati for de allierede, 
men modstandsmand blev han ikke 
(’Det havde jeg ikke kræfter, nerver 
eller den fornødne robusthed til’). 
Man kommer i tanker om Halvdan 
Rasmussens digt ’Noget om helte’!

Med hensyn til udviklingen i 
administrationen på de store ejen-
domme har Staun også gjort hele 
udviklingen med – fra fastansat 
forstassistent og skovrider med ’De’ 
som tiltaleform, til livet som selv-
stændig rådgiver og konsulent. 

Hans ansættelse på Tranekær 
skete efter aftale mellem de to ejen-
domme uden at Staun var involve-
ret. Han fik bare en kort, lakonisk 
besked om beslutningen: ’De skal til 
Langeland næste år.’ 

Det blev indledningen til en arbejd-
som tilværelse på godset gennem en 

menneskealder. Men afskeden med 
Tranekær må have været bitter. Som 
det skånsomt formuleres i bogen: ’Da 
jeg i 1982 efter 31 års ansættelse måtte 
forlade godset, havde ingen af os 
kræfter til at sige hinanden farvel – 
en både grim og sørgelig historie’.

Skovpolitisk beskriver Stauns kar-
riere også hele udviklingen. Fra at 
være den, der afdrev store, gamle løv-
træbevoksninger og erstattede disse 
med rødgran, som plantede ind over 
gravhøje (ordre til skovarbejderne: 
’bare plant op over’), som tilplantede 
skovens lysåbne arealer til, som 
anvendte de effektive, men senere 
forbudte sprøjtemidler Atrazin og 
Velpar, som skød rævebestanden ned 
af hensyn til de udsatte fasaner m.v. 

Over en flere steder udtrykt ærlig 
bondeanger (’fagidiot som jeg var’; 
’det viser, at alle tager fejl’ ) til en 
nyfunden fred med nye synspunkter. 
(’Enhver kan se, at skovtypen gran-
skov er et kunstprodukt med meget få 
eller slet ingen naturværdier’). Egent-
lig fra den ene grøft til den anden.

Man kan diskutere, om den skov-
drift, som Staun har forfægtet gen-
nem de senere år, egentlig kan kal-
des bæredygtig i den traditionelle 
betydning. Han karakteriserer selv 
skovdyrkningen på Skovsgård som 
’et mål i sig selv’, og ikke først og 
fremmest med det formål at give et 
økonomisk afkast til skovejeren. 

Herved skærer man jo det ene 
ben af taburetten. For den økono-
miske dimension er jo livsvigtig for 
de fleste skovejere. Omvendt kan 
man sige, at ingen anden ville have 
været bedre til at forestå det – skal 
vi kalde det – biologisk funderede 
skovbrug, som drives på Skovsgård, 
bedre end Henrik Staun.

De studerende
Gennem hele sit lange skovriderliv 
har Staun præget dansk skovbrug 

på adskillige måder. Dels ved sin 
indsats som censor for skovbrugs-
undervisningen på Skovskolen. Dels 
og især som vært for et utal af skov-
brugsstuderende og -elever, som 
nød godt af et års ophold hos den 
vidende skovbruger. 

48 elever blev det til (den tænk-
somme læser regner her ud, at der 
visse år må have været to stude-
rende på én gang). En lang række 
personer i dansk skovbrug har trådt 
deres forstlige barnesko på Lange-
land. Vi kan her tilfældigt nævne Erik 
B. Nielsen, Anders Billeschou, Niels 
Hvass, Christian Als, Briand Pedersen, 
Mogens Bonfils, Frede Jensen, Jan 
Thorn Clausen, Niels Bjerg, Keld 
Velling, Peter Friis Møller – og dette 
blads redaktør, Søren Fodgaard.

Den aktive 
pensionisttilværelse
Man kan sige, at Henrik Stauns 
fyring som 60-årig blev til fordel 
for alle os andre. Fritstillingen gav 
Staun tid til en lang række vigtige 
projekter. Blandt andet
•  Overtagelse og drift af Skovsgård 

og en række andre ejendomme i 
regie af Danmarks Naturfond

•  Initiativtager til en fredskov ved 
Rudkøbing

•  Etablering af et skovmuseum på 
Langeland

•  Forfatterskab til en række bø-
ger (nogle alene, andre sammen 
med Peter Friis Møller), bl.a. 
Danmarks Skove, Skovens dyr og 
planter, Træer og buske, Skove 
og Skovbrug på Langeland, og 
endelig den foreløbig sidste (som 
anmeldes her): For Skoven

Et imponerende og usædvanlig 
produktivt otium, der ikke er slut 
endnu.Vi kan alle være taknemme-
lige for resultaterne. Bogen rister en 
velskrevet rune over denne indsats.

Per Hilbert
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Skrald i skoven
En gang om ugen
Vestskoven lige uden for København 
besøges af mange skovgæster – men 
også af køretøjer med affald. Cirka 
en gang om ugen finder man stor-
skrald i skoven ifølge skovløber Bo 
Bjerregaard fra Naturcenter Hersted-
høje. Og hver gang koster det 3000 
kr at få en lastbil til at hente det.

Bo Bjerregaard mener at af-
læsningen har taget til de senere 
måneder efter at det er blevet for-
budt at smide erhvervsaffald af på 
genbrugspladserne. Der er mange 
flere biler med gule plader der kører 
rundt i skoven i dag. 

Bo Bjerregaard deltager i et ind-
slag på jp-tv hvor man ser et stort 
læs med flere sofaer og stole, en 
seng, bygningsaffald, papkasser 
med tøj, mange betonfliser mv.

Båd i skoven
Lidt længere sydpå, i Ishøj, fandt en 
medarbejder fra Skov- og Natursty-
relsen en båd som var parkeret på 
en trailer inde i skoven. 

Båden har været til reparation 
i Ishøj havn og er åbenbart blevet 
stjålet – der er dog ikke modtaget 
nogen anmeldelse. Fra båden er taget 
bl.a. motor og radio til en værdi af 
omkring 75.000 kr.

Fliser i stabler
Nord for København kan de også 
være med. I Krogenberg Hegn mel-
lem Helsingør og Fredensborg fandt 
man på to skovstier et stort læs 
brugte betonfliser – samt plastic, 
pap, cola flasker og haveaffald.

Noget af affaldet var pænt samlet 
i to affaldssække. I den ene var der 
aviser, øldåser og cigaretpakker. I 
den anden var der haveaffald.

Den lokale skovfoged oplyser at 
det er et af de steder hvor man før 
har set aflæsning af affald.
Kilder: www.jp.dk 23.8.12, www.sn.dk 

23.8.12, www.helsingordagblad.dk 
27.8.12

KLØVNING
Få mere ud af kævlerne til brænde

Kløvning af stammer i op til
Ø 95 cm og 3 mtr's. længde

Strandgaard Kløvning
40539732

www.strandgaardsbraende.dk



Rottne og Ponsse går 
frem
Maskinsalg i Sverige
I Sverige føres statistik over salget 
af udkørselsmaskiner. I 1. halvår 
2012 blev der solgt 177 maskiner. 
Det er et fald på 15% fra 1. halvår 
2011 hvor der blev solgt 209 maski-
ner i Sverige. Det er også et lille fald 
i forhold til 2. halvår 2011 hvor der 
var tale om 189 maskiner.

Salget i 1. halvår 2012 er lidt 
bedre end forventet. Dels fordi 2011 
var et relativt godt år, dels fordi 
der ikke er nogen Elmia-messe i år; 
en messe giver erfaringsmæssigt et 
mersalg. (Næste Elmia Wood er 5.-8. 
juni 2013).

Resten af 2012 ser dog ikke så 
lyst ud. Krisen i Sydeuropa giver 
usikkerhed og lavere byggeaktivitet 
og dermed mindre efterspørgsel på 
trælast. Svenskerne har også det 
problem at den svenske krone er i 
en relativt høj kurs for tiden.

Markedsandele
Der er flyttet en del på markeds-
andele for de forskellige mærker i 1. 
halvår 2012. John Deere (tidl. Tim-
berjack) er som sædvanlig størst, 
men er dog gået tilbage. Komatsu 
(tidl. Valmet) har været en fast toer, 
men er nu lige akkurat blevet over-
halet af Ponsse og Rottne.

Finske Ponsse er gået frem fordi 
de har besluttet at satse mere på 
det svenske marked. Ponsse vil 
desuden lancere endnu en tihjulet 
maskine, Buffalo på 14 ton, med et 

hjulpar som kan sænkes og hæves 
med hydraulik. Svenske entrepre-
nører efterspørger lavere marktryk, 
især efter en våd sommer.

Sydsvenske Rottne er også gået 
frem. De mener at en af årsagerne 
kan være deres nye system til vibra-
tionsdæmpning af kabinen, Comfort 
Line, som især værdsættes af yngre 
førere.

Der føres ikke statistik over skov-
ningsmaskiner i Sverige.

Kilde: Pressemeddelelse fra Elmia

429SKOVEN 9 2012

KORT NYT

Periode 1. halvår 2012 Hele 2011

Antal Andel, % Andel, %

John Deere 55 31 45

Ponsse 33 19 8

Rottne 31 17 13

Komatsu 29 16 22

Ecolog 17 10 5

Gremo 9 5 4

Tigercat 3 2 2

Logset 0 0 1

Ialt 177 100 100

Salg af udkørselsmaskiner i Sverige.
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Alle skoventreprenøropgaver udføres

Besøg os på www.jjskovservice.dk

JJ Skovservice
v/Jens Johansen . Vadet 2 

DK 4660 St. Heddinge
tlf. +45 56 50 32 02 
fax +45 56 50 32 03

mobil +45 20 45 82 02

Ponsse (tv.) og Rottne (th.) er gået frem på det svenske marked og er nu nr. 2 og 3.



Sommerens vejr
Køligt og vådt

De tre sommermåneder blev ikke en 
drøm for feriefolket. Men de fleste 
skovbrugere har sikkert nydt det 
fugtige vejr uden hedebølger.

Temperaturen blev som helhed 
svarende til normalen beregnet for 
perioden 1961-1990. Men det er en 
del under hvad vi har været vant til 
de sidste ti år – perioden 2001-2010 
har i snit ligget 1,3 gr. højere, 16,4 gr. 
Sommeren 2012 har været den kolde-
ste siden 2000 der var på 14,6 gr.

Den højeste temperatur blev 32,9 
gr. i København 20.8. Lavest var 
1,1 gr. mellem Herning og Silkeborg 
15.6. (og dermed risiko for natte-
frost), men det meste af Jylland fik 
nattemperaturer under 2 grader.

Nedbøren blev 69 mm over nor-
malen for perioden 1961-1990. Vi har 
dog været vant til våde somre i de 
senere år. Årets 257 mm er kun 21 
mm højere end gennemsnittet for 
perioden 2001-2011 som ligger på 
236 mm; faktisk er der i alle år fra 
2001 og frem faldet mere end den 
officielle normal på 188 mm.

Der var store regionale forskelle. 
Syd- og Sønderjylland fik 311 mm, 

mens Vest- og Sydsjælland kun fik 
199 mm.

Antallet af soltimer var 621 eller 
30 timer over normalen for perioden 
1961-90. Vi har dog også været vant 
til solrige somre i en årrække; i pe-
rioden 2001-2010 var gennemsnittet 
på 667 timer.

Kilde: www.dmi.dk 3.9.2012
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Nye modeller fra Logset 
Også med vendbar kabine

Logset udvider nu antallet af model-
ler. Titan skovningsmaskinerne kom-
mer nu i 6 modeller mod før 4. Og 
Titan udkørselsmaskinerne laves i 6 
modeller mod før 5. Dermed bliver 
det muligt at få modeller der passer 
til så godt som alle opgaver.

Denne udvidelse af modelpro-
grammet kan gennemføres i kraft 
af Logsets modulsystem og sam-
ordning af komponenter mellem de 
forskellige modeller. 

Alle 6-cylindrede modeller får nyt 
design og kaldes nu for Generation 
TO – efter modelnummeret føjes nu 
”GT”.

Skovningsmaskinerne kan nu som 
tilvalg leveres med vendbar nivelle-
rende kabine, eller alene nivellerende 
(dvs. kabinen vil automatisk stille 
sig vandret, uanset hvordan selve 
maskinen står). Tiltning til siderne 
er stadig standard, idet mange stadig 
foretrækker dette.

Skovningsmaskinen 5H bevares 
i sin nuværende udformning, men 
kommer også i en Premium version, 
5HP GT. Den får en 6-cylindret Ad-
Blue motor på 204 hk, Loglift 220 
kran og 26,5 hjul. (AdBlue er et sy-
stem til rensning af røggassen som 
reducerer mængden af NOx).

Ny er 6H GT skovningsmaskinen 
med 4-cylindret motor på 170 hk, 
Loglift 220 kran og 26,5 hjul. 6H GT 
findes også i en Premium model 
med 6-cylindret motor på 204 hk. 
Denne model svarer ganske godt til 
den tidligere 8H.

8H GT får en kraftig motor på 279 
hk og den nyudviklede Loglift 240 
H kran der er opbygget som den 
velkendte 280 kran. Tilvalg bliver 
dobbeltpumper på 190 + 140 cc.

Den største skovningsmaskine 
10H får udover nyt design en Ad-
Blue motor med større effekt.

Udkørselsmaskiner med 6-cy-
lindrede motorer får nydesignet 
motorhjelm og AdBlue. 12 tonneren 

5F ændres ikke, men kommer i en 
Premium version, 5FP GT med en 
6-cylindret motor på 6,6 liter og 
190 hk.

Alle Logsets 6-cylindrede moto-
rer kommer nu med 4-ventil teknik 
og AdBlue. Det medfører en stærk 
forøgelse af effekten og yderligere 
reduktion af brændstofforbruget.

Pressemeddelelse 13.8.12

Det nye design på udkørselsmaskinerne, her 6F GT.

Vejret i de tre sommermåneder, i parentes normalen for perioden 1961-1990.

Juni Juli August Sommeren

Temperatur 12,7 (14,3) 15,9 (15,6) 16,7 (15,7) 15,1 (15,2)

Nedbør 98 (55) 91 (66) 69 (67) 257 (188)

Soltimer 182 (209) 224 (196) 215 (186) 621 (591)
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GRØFTER!
40 41 62 44

Den direkte forbindelse 
til perfekt grøftearbejde.

Lille effektiv maskine. – Skovl med anlæg 

til almindelige grøfter. – Rabatskovl til 

dybe grøfter samt grøfter i blødt terræn. 

– Desuden skovle på 300, 360, 500 og 

1600 mm. – Til dræn,vand og planering!

ANBÆKVEJ 10 . 8450 HAMMEL
Tlf. 86 96 29 10 . BIL TLF. 40 41 62 44
www.johan-pedersen.dk 

● Gravning af nye 
grøfter

● Gravning til vandrør

● Nedlægning af rør 
i overkørsler

● Rensning af grøfter

● Gravning til dræn
● Planering af mindre 

veje samt spor

HØJ KVALITET
FAST METERPRIS

ENTREPRENØR

Vi køber PEFC 
certificeret rundtræ 

til vor produktion 
af spånplader.

Yderligere oplysning 
ved henvendelse 

til vort skovkontor 
tlf. 89 74 74 38

www.novopan.dk
novopan@novopan.dk

Pindstrup . 8550 Ryomgård

August 2012
August blev i snit 1,0 gr. lunere end 
normalen beregnet for 1961-1990. 
Det er dog 0,5 gr. under tiårsperio-
den 2001-2010. Den laveste tempe-
ratur var 5,6 gr. d. 11.8 ved Isenvad. 
Den højeste var 32,9 gr. i Køben-
havn d. 20.8, og det er den højeste 
august temperatur siden 2001.

På landsplan faldt 69 mm eller 2 
mm over normalen for 1961-1990. 
Det er dog ret tørt i forhold til de 
senere år - tiårsperioden 2001-2010 
har givet 91 mm, dog med store 
variationer. I år faldt der væsentligt 
mere i Jylland end på Øerne. Der 
kom flere skybrud, d. 6.8 op til 46 
mm i Ålborg, og d. 26.8 op til 53 mm 
i Egå ved Århus og på Anholt.

Kilde: www.dmi.dk

Periode August Juli

Målt Nor-
mal

Målt

Temperatur, gr.

Middel 16,7 15,7 12,1

Absolut minimum 5,6 1,5 -3,4

Absolut maximum 32,9 29,3 28,3

Antal frostdøgn  0,0 0,0 0,3

Nedbør, mm

Nordjylland 68 66 43

Midt- og Vestjylland 80 73 51

Østjylland 83 64 28

Syd- og Sønderjylland 96 78 32

Fyn 51 60 25

V-, S-Sjælland, Lol-Fal 35 59 34

Kbh., Nordsjælland 33 63 22

Bornholm 47 53 31

Landsgennemsnit 69 67 36

Vindstyrke, m/s 

Middel 3,7 5,0 4,6

Højeste vindstød 24,2 28,8

Antal graddage 28 47 159

Antal soltimer 215 186 252
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